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Lördag

nyheter 8
Full fart väntas i skogarna i höst 
tack vare högre priser och ny 
teknik, som till exempel denna 
skördare med klippaggregat.

intervju 12
Sista sommargästen för i 
år är Jack Mattsson. Om 
honom kan du läsa på sidan 
tolv i dagens tidning.

nöje 16
Filip Karlström från Föglö har 
under en dag på Lemböte fått 
lära sig mer om hur man får ett 
fungerande elevråd i sin skola.

ålänning 24
Fredrik Holmberg från 
Saltvik är utbildad jord-
brukare men arbetar på 
Jägerströms skrot.

NYHETER. I går var det sista dagen 
på jobbet för Birgitta Karlsson. I trettio 
år har hon arbetat på Ålandsbankens 
lokalkontor i Kroklund. Lite vemodigt 
tycker hon att det är att sluta.

– Nog känns det ju bra men samti-
digt lite vemodigt. Det har varit roligt 
och jag har trivts så bra med kund-
kontakten, säger hon. SIDAN 6

Nu tackar 
hon för sig

NYHETER. På bara ett par dagar samlade givmil-
da kattvänner runtom på Åland in 700 euro så att 
katten Diesel kunde opereras i Åbo. 

Efter Nya Ålands artikel i förra veckan om Die-
sels brutna ben startade en intensiv debatt i Mes-
sa Nyan och så småningom inleddes en spontan 

pengainsamling, då Diesel inte var försäkrad.
– Tack! Jag vet inte vad mer jag kan säga än tack. 

Jag trodde inte det fanns så snälla människor, men 
det fi nns det tydligen, säger Diesels matte Mikaela 
Lindström när Nya Åland möter dem på fl ygplat-
sen efter operationsresan.  SIDAN 5

TACK, allihop!

Lyckligt par. Nu börjar tillfrisknandet för katten Diesel. På bara några dagar inbringade den spontana 
insamlingen så mycket pengar att Diesel och matte Mikaela Lindström kunde åka till hund- och kattkliniken i 
Åbo och operera Diesels brutna ben.  Foto: JONAS EDSVIK

VALET 2007. I Nya Ålands första 
pejling inför valet den 21 oktober har 
centern grepp om ledningen. Men de 
obundna verkar gå mest framåt.

I själva pejlingen fi ck liberalerna mest 
röster, men jämfört med hur folk rös-
tade senast var centern underrepresen-
terad.

De obundna verkar ligga riktigt bra 
till medan Ålands framtid enligt pej-
lingen klarar sina nuvarande mandat 
men inte fl er.

Ålands framtid verkar vara det parti 
som folk har mest åsikter om. 

Några säger att de inte har bestämt 
sig ännu, men att de vet att de abso-
lut inte kommer att rösta på Ålands 
framtid. Andra pratar sig varma om 
det självständighetssträvande par-
tiet.

SIDORNA 2-3

Obundna 
fram i Nyans 
valpejling

Osäker. Sirkka Sundin var en av 100 
personer som deltog i Nya Ålands valpej-
ling. Hon har ännu inte bestämt sig för 
vilket parti hon ska rösta på.
 Foto: ERKKI SANTAMALA

 NYHETER. Momentet för vård utanför 
Åland har fått ett rejält tillskott i nästa 
års ÅHS-budget, från 5,5 miljoner euro 
i år till 7 miljoner euro nästa år.

En annan nyhet är att över 30 av lång-
tidsvikariaten omvandlas till fasta tjäns-
ter. SIDAN 4

7 miljoner för vård utom Åland

NYHETER. Ålands framtid, centern, 
obunden samling och frisinnad samver-
kan har inlett samtal om gemensamma 
frågor lagom till valupptakten. Vad som 
kommer ut av diskussionerna är dock 
ännu mycket oklart.

Initiativtagaren Johan Ehn (fs) säger 
att det inte fi nns några planer på sam-
arbete partierna emellan, medan Henry 
Lindström (c) säger att utgångspunkten 
är den borgerliga alliansen i Sverige.

Liberalernas ordförande Viveka Er-
iksson tror att den stora vinnaren i ett 
samarbete blir Ålands framtid.

SIDAN 5

Bildas en borgerlig
allians på Åland?

REPORTAGE. – Jag trodde inte det var 
sant!

I fredags blev åländska skeppsredaren 
Bror Husell rejält överraskad. Hans tys-
ka arbetskamrat från kylfartyget Kallsö, 
Horst Frisch, hade kommit till Åland 
och letat upp honom med hjälp av ett 
fotografi  taget 1955 i Hull i England.

De två har inte haft någon kontakt se-
dan 1955 när deras vägar skildes. Men 
mycket hade de at prata om, och roligt 
hade de åt det gamla fotot.  SIDAN 13

Träffades efter 52 år

SPORT. Målvakten Antti Kuismalas 
knäskada var så omfattande att en ny 
målvakt snabbt måste värvas. I går ef-
termiddag blev det klart att 26-årige 
landslagsmannen Willis Ochieng från 
Kenya förstärker mellan stolparna. Han 
kommer närmast från Skellefteå FF.

Samtidigt har de testspelande anfal-
larna Daniel Johansson och Mohamed 
Bellahassan båda skrivit under säsong-
en ut för IFK Mariehamn.  
 SIDAN 14

Tre nya namn klara för IFK
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Under fredagen frågade Nya 
Åland 100 personer, 40 i God-
by och 60 i Mariehamn, vilket 
parti de ska rösta på i valet i 
oktober. 22 svarade liberaler-
na, medan övriga partier fi ck 
mellan 11 och 14 röster var-
dera. Tio svarade att de inte 
bestämt sig ännu och fem att 
de kommer rösta blankt.

Antalet röster säger emel-
lertid inte allt, vilket aertikeln 
här intill visar.

Den nybildade HUT-grup-
pen för hållbar utveckling fi ck 
en röst, trots att den inte fanns 
med bland alternativen.

Värt att notera är att frisin-
nad samverkan inte fi ck någon 
röst i Godby, men i Marie-
hamn fi ck de och liberalerna 
fl est. Obunden samling, cen-
tern och Ålands framtid fi ck 
också de fl esta av sina röster 
i Godby.

Många av de tillfrågade sä-
ger att de ännu inte satt sig in 

i vad partierna vill och att de 
är mycket osäkra på vilket de 
ska rösta på. Håkan Kalman 
är dock säker på att han inte 
ska rösta på Ålands framtid.

– De vill inte lyssna när till 
exempel historikern Kenneth 
Gustavsson säger att själv-
ständighet inte är möjligt. Jag 
tror att det blir de obundna 
för min del. De är väl för mo-
torsport?

En som däremot tänker 
rösta på Ålands framtid är 
Gunilla Forss.

– Det är på grund av att 
de värnar om svenskheten 

och språket. Om Åland blev 
självständigt skulle vi kunna 
förhandla om åländska frågor 
med EU.

Palme och Winé
Även i förra valet röstade Gu-
nilla Forss på Ålands framtid.

– Jag är nöjd med vad de 
gjort den här mandatperioden 
och jag hoppas att det blir fl er 
mandat den här gången.

Eva Malmberg har bestämt 
sig för att rösta på socialde-
mokraternas Christian Beijar 
eftersom han arbetar för den 
förening hon är aktiv i.

Liberalerna lockar folk,  
Nyans valpejling visar:

I Nya Ålands första pejling 
inför lagtingsvalet 2007 
är liberalerna det popu-
läraste partiet. Detta om 
man ser till antalet röster i 
pejlingen.

Av etthundra tillfrågade med-
delade 22 att de skulle rösta 
på liberalerna, betydligt fl er 
än på de andra partierna. 
Men en jämförelse med hur 
folk hade röstat för fyra år se-

dan gjorde att siffrorna jäm-
nades ut rejält.

En osäkerhetsfaktor är 
också att gruppen Hållbar ut-
veckling av ett tekniskt miss-
tag inte hade kommit med på 
röstsedeln och fi ck bara en 
röst. Också av den orsaken 
måste man avstår från några 
långtgående slutsatser av pej-
lingen.

Obundna upp
Jämförelsen med hur folk rös-
tade i förra valet visar att de 
obundna med gårdagens re-
sultat av pejlingen kunde få 

Och obundna har vind i 

... centern v
Centern är just nu det 
sannolikt största partiet, 
men de obundna ser ut att 
öka mest. Detta enligt Nya 
Ålands högst ovetenskap-
liga pejling i går.

Hur viktig är ideologin 
för dig?

– Jag tycker att det är viktigt 
att man tillgodoser allas be-
hov och värnar om de mest 
utsatta i samhället.

Även Annika Kortman läg-
ger sin röst på socialdemokra-
terna.

– Det har jag alltid gjort. I 
början var det nog på grund 
av Olof Palme och nu gillar 
jag Göte Winé som vi har i 
Sund.

Sirkka Sundin har ännu inte 
bestämt sig för vilket parti hon 
ska rösta på den 21 oktober, 

men hon kommer att välja ett 
som arbetar för landsbygden.

– Jag bestämmer mig nog 
dagen före valet.

För nyliberala
En person som vill vara ano-
nym lägger sin röst på libera-
lerna.

– De vill utveckla självsty-
relsen och lyfter fram sociala 
frågor.

En man som lägger sin röst 
på de frisinnade säger att det 
beror på att det är ett bor-
gerligt parti som tar socialt 
ansvar. En annan anhängare 

VALET 2007

Språket 
viktigt. 
Gunilla Forss 
tycker att det 
är viktigt att 
värna om 
svenskheten 
och läg-
ger sin röst 
på Ålands 
framtid.

Sosse-
röst. Lasse 
Lindén har 
bestämt sig 
för att byta 
parti och Eva 
Malmberg 
lägger sin 
röst på en 
socialdemo-
krat.

Lägger sin röst. Jessica och Linus Mäki deltog i Nyans valpejling i Godby i går.
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... varför inte kombinera?

Allan och Johan

eller IKEA och Åhléns

Dina resor bokar du hos Ålandsresor Resebyrå
Torggatan 2, tel. 28 040

Vi fi xar biljetter till konserter, teater 
och andra evenemang runtom i 
Stockholm i samband med boende. 
Ring eller kom in och fråga för mer 
information.

Vi har biljetterna!

I alla Eckerö Linjens paket ingår personbiljetter t/r med Eckerö Linjen.
Hotellpaketen inkluderar även frukost på hotellet.

Fredagar och lördagar 17.30 från 
bussplan. Kryssning med á la carte 
och underhållning ombord.

Nöjeskryss!

Pris: 25 €/person. I priset ingår även bussresa 
Mariehamn-Eckerö t/r, 2-rätters à la carte och 
underhållning i baren

Att shoppa är riktigt roligt, inte minst 
i Uppsala med alla butiker och unika 
stadsmiljöer. Häng med och njut av 
höstens mode!

En spektakulär musikalkomedi på 
Cirkus med Robert Gustafsson och 
Loa Falkman i huvudrollerna.

I alla Williams paket ingår buss- och båtresa t/r med sjöfrukost.

Shoppingresa till Uppsala

Avresor 8/9, 13/10, 10/11, 6/12, 1 dag.
Priser: Vuxen 35€, u.17 år 18€.

Rivierans guldgossar

Glitter och glamour i en historia om 
stjärnors uppgång och fall med bl.a. 
Allan Svensson, Johan Rheborg och 
Rennie Mirro.

Singin’ in the Rain

Avresor 22/9, 20/10, 1 dag. Pris: 115€/person.
I priset ingår även teaterbiljett.

Avresor 22/9, 13/10, 24/11, 1 dag. Pris: 115€/
person. I priset ingår även teaterbiljett.

Tidernas mest älskade musikal, nu på 
Göta Lejon med Pernilla Wahlgren och 
Tommy Nilsson i huvudrollerna!

Sound of Music

Avresor 6/10, 20/10, 1 dag. Pris: 103€/person.
I priset ingår även teaterbiljett.

men ...

 seglen

verkar vara störst
två mandat till i valet och gå 
upp till 5. Också centern lig-
ger bra till för ett tilläggsman-
dat och skulle bli störst med 8 
mandat.

Liberalerna kommer med 
knapp nöd upp i sina 7 och 
socialdemokraterna har svårt 
att klara 5 mandat mot 6 i 
dag.

De frisinnade har lika så li-
tet knappt med stöd för sina 
nuvarande 4 mandat medan 
Ålands framtid klarar sina 2, 
men ligger långt från 3.

Noggrannare än så kan re-
sultatet inte läsas.

Röster som fl yter
Däremot kan man se att rös-
terna rör på sig. En intressant 
iakttagelse är att centern tog 
röster av Ålands framtid med-
an de obundna tog av centern 
och lockade sådana som inte 
har röstat förut.

Liberalerna fi ck den här 
gången röster av sådana som 
senast röstade på socialdemo-
kraterna, som i sin tur lockade 

några som inte röstade senast. 
Några (s)-röstare meddelade 
också att de inte ännu vet hur 
de röstar.

Ströröster rör sig mellan 
(fs) och (c), (fs) och (lib), (s) 
och (fs) och så vidare. Men 
många väljare är partitrogna. 
I pejlingen var det endast 
de obundna som fi ck mer än 
hälften av rösterna från sym-
patisörer som inte röstade 
obundet för fyra år sedan.

HARRIET TUOMINEN
harriet.tuominen@nyan.ax

av partiet säger att frisinnad 
samverkan är det enda bor-
gerliga alternativet.

– De har ett vettigt förhåll-
ningssätt till Finland. De be-
tonar självstyrelsen men vill 
ha ett ömsesidigt utbyte. Par-
tiet är lite för nyliberalt, de 
kanske borde vara mer värde-
konservativa.

ANDERS SIMS
anders.sims@nyan.ax

tfn 528 455

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

tfn 528 470

Alltid samma. Tvillingarna Ragnar och Runar Nord-
man röstar alltid likadant.

Gillar motorsport. Håkan Kalman lägger sin röst 
på ett parti som han tror arbetar för motorsporten.
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ÅHS-styrelsen, som i går 
presenterade sitt förslag till 
budget för 2008, vill inrätta 
32 nya tjänster i stället för 
de många året runt-vika-
riat som förekommit under 
många år.

– En orsak till att det här 
görs nu är att det sker också i 
vår omgivning. Ordinarie jobb 
lockar personal, säger förvalt-

ningschef Björn-Olof Ehrn-
ström.

Fördelarna är många: Vi-
karierna får en annan an-
ställningstrygghet som fast 
anställda, arbetet med att re-
krytera och administrera vika-
rier minskar och planeringen 
kan ske över längre tid.

Och det bästa av allt – kost-
naderna ökar inte. Det räcker 
i princip med att medel om-
fördelas från vikariat till ordi-
narie anställning.

– I dag fi nns det cirka 850 
tjänster inom ÅHS, men vi 
har över 1.100 anställda på lö-
nelistan. Det visar att många 
saknar fast tjänst.

Utöver permanentandet av 
vikariat och pooltjänster vill 
styrelsen inrätta bland annat 
tre sjukhusläkartjänster för 
läkare som håller på och spe-
cialiserar sig. Att erbjuda så-
dana tjänster är en bra metod 
att rekrytera läkare, har det 
visat sig.

Vård utanför Åland
Styrelseordförande Roger Jans-
son lyfter fram vården utanför 
Åland som den i särklass största 
utgiften i driftsbudgeten.

– Styrelsen har antagit ett 
viktigt dokument som tar upp 
huvudprinciperna för vården, 
berättar han.

I första hand ska de medi-
cinska aspekterna avgöra. Om 
likvärdig vård erbjuds i både 
öster och väster ska det billi-
gare alternativet väljas, men 
service på svenska ska alltid 
vara ett krav – något som för-
dyrar. Remiss till vård utanför 
Åland ska ske i samförstånd 
med patienten.

– Hittills har budgeten för 
vård utanför Åland under-
budgeterats. Vi vet att årets 
budget överskrids. Inför nästa 
år har vi budgeterat realistiskt 
– 7 miljoner euro – och därför 
ser det ser ut som om kostna-
derna ökar mycket, förklarar 
Roger Jansson.

”Acceptabel nivå”
Roger Jansson anser att drifts-
budgeten ”sammantaget lig-
ger på en mycket acceptabel 
nivå”.

– Vi tror att vi kan leva med 
den här, förutsatt att lagtinget 
godkänner styrelsens förslag. I 
styrelsen har vi uppfattningen 
att vi kan erbjuda ålänning-
arna en fantastisk hälso- och 
sjukvård också nästa år. Det 
är svårt att hitta något annat 
område med lika få männis-
kor med samma nivå på sjuk-
vården!

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Vikarier får ordinarie jobb
ÅHS vill inrätta 32 nya tjänster i nästa års budget

Fast tjänst. Många långtidsvikariat – över 30 – inom ÅHS ska nu omvandlas till ordinarie tjänster. Också medicinska avdelningen (på bilden) får sin del av den 
kakan. På bilden, som togs tidigare i år i Nya Ålands serie Goda Nyheter, syns från vänster medsols Nick Schubert, läkare, Fredrik Slotte, läkare, Hillevi Eriksson, primär-
skötare, Anna Åsgård, sjukskötare, Siv Mattsson, sjukskötare, Tora Woivalin, assistentläkare, Anna-Lisa Ekblom, sjukskötare, Ove Mattsson, överläkare, Diana Jansson, 
närvårdare,  Anki Jansson, primärskötare, Carina Husell-Jakobsson, primärskötare, Gunnel Eriksson, sjukskötare, Madeleine Anderson, sjukhusbiträde, Inger Kuitunen, 
avdelningssekreterare, Gudrun Eriksson, avdelningssekreterare, Irmeli Eriksson, avdelningsskötare (i rollen som patient).  Foto: ERKKI SANTAMALA

Långtidsvikarier och poo-
lanställda inom ÅHS har 
en hel del att glädjas åt i 
hälso- och sjukvårdsbud-
geten för nästa år: Många 
året runt-vikariat görs om 
till ordinarie tjänster.

ÅHS investeringsbudget för 
åren 2008-10 omfattar fl era 
stora byggnadsprojekt. För att 
kostnaden ska bli hanterbar 
har politikerna beslutat för-
dela medlen så att 6 miljoner 
euro anslås för vart och ett av 
de kommande fyra åren.
� I början av nästa år inleds 
arbetet med primärvårdens 
nybygge. Nya hälsocentralen 
byggs där det gamla köket låg. 
Byggtid ett och ett halvt år. 

24 miljoner euro på fyra år
ÅHS investeringsbudget:

Rivs. ÅHS kök och matsal ska rivas och ge plats för nya hälso-
centralen. Byggstart i början av nästa år. 
 Arkivfoto: KENNETH BAMBERG

24 miljoner euro på fyra år.
Så mycket pengar har 

ÅHS att investera i nya 
byggnader. Nästa år börjar 
man bygga både nya 
hälsocentralen och nya 
psykiatrienheten.

(miljoner euro)

Intäkter  8,2
Personalkostn.  45,7
Kostnad för köptjänster  7,5
Kostnad för material  7,7
Kostnad för extern vård  7,0
Kostnader totalt  69,15

Fakta/ÅHS budget -08

Beräknad totalkostnad: 7,5 
miljoner euro.
� I slutet av nästa år börjar 
man bygga psykiatrienheten 
där daghemmet Solrosen lig-
ger nu. Byggtid ett och ett 
halvt år. Beräknad kostnad: 
13 miljoner euro.
�  M e d i c i n a v d e l n i n g e n , 
mycket trångbodd i dag, ska 

byggas ut. Kostnad: 1,35 mil-
joner euro.

Utöver de här tre projek-
ten fi nns det lite pengar för 
att satsa på också annat, som 
ombyggnad av lasarettsfl ygel-
ns källarplan (700.000 euro), 
renovering av Gullåsens tak 
(300.000 euro) och ny rönt-
genutrustning (0,5 miljoner 
euro).

Annat får vänta
Många önskemål kan inte 
uppfyllas, konstateras i in-
vesteringsplanen – nybygge 
för intensivvård-dialys, ut-
rymme för dagkirurgi, om-
byggnadsbehov på medicin-, 
ögon- och öronpolikliniker-
na och mindre ombyggnader 

i sjukhusets bäddavdelning-
arna får vänta.

Så här säger ÅHS-styrelsens 
ordförande Roger Jansson:

– Nu har vi ett sammanhål-

let grepp om utbyggnadsbe-
hoven inom hälso- och sjuk-
vården för de närmaste 10-15 
åren.

ANNIKA ORRE

� I fredags tog polisen emot 
en anmälan om våldtäkt. 
Kvinnan i fråga hade våldta-
gits ombord på en kryssnings-
färja.

Kvinna våldtogs 
på kryssningsfärja

� För första gången har Nor-
den nu över 25 miljoner in-
vånare. Nordiska rådet har 
sammanställt siffrorna som 
kommer från respektive lands 
statistikmyndighet och är re-
dovisade från förra årsskiftet 
och fram till sista juli.

Det fi nns nu 25.016.546 
nordbor och Sverige toppar 
med 9.142.817 invånare, tvåa 
är Danmark med 5.457.415, 
trea Finland med 5.289.128 
och fyra Norge med 4.712.355 
invånare.

Öarna i Västerhavet fi nns 
på distans också vad gäller 
invånare, Island har 309.699, 
Grönland 56.648 och Färö-
arna 48.484.

Av någon anledning räknar 
Nordiska Rådet in Åland i 
Finlands invånarantal, trots 
att man lyft ut Grönland och 
Färöarna. Åland hade den 31 
mars i år 26.967 invånare och 
är sannolikt en bit över 27.000 
idag. (uw)

Nordborna fl er
än någonsin

Med 25 miljoner nordbor är ris-
ken ändå liten att det blir trångt 
i våra trakter. Bara i Tokyo med 
närområden bor det 35 miljoner 
människor som en jämförelse.

� Under fredagsdygnet tog 
polisen fast två personer för 
fortkörning. En fordonsskat-
teförseelse upptäcktes också. 
Dessutom tog polisen emot 
en anmälan om att ett parke-
rat fordon fått skador i lacke-
ringen samt ena strålkastaren. 
Fordonet hade stått parkerat 
på Skarpansvägen i Marie-
hamn. Polisen rubricerar hän-
delsen som trafi kförseelse. 
(ml)

Två körde 
för fort

� En trafi kolycka inträffade 
på Nygatan i Mariehamn i fre-
dags vid lunchtid. En hjullas-
tare vid kk-husbygget kollide-
rade då med en personbil. Hur 
olyckan gick till är oklart.

– Förhör med vittnen får 
klargöra vad som hänt, säger 
polisen. (ml)

Hjullastare
kolliderade 
med personbil

� En utländsk medborgare 
har utsatt ett företag för be-
drägeri. Händelsen är polis-
anmäld.

Företag utsattes
för bedrägeri
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inte centern som bjudit in till 
det här, utan de frisinnade.
Frisinnad samverkans ord-
förande Johan Ehn säger att 
partiet vill börja diskutera 
med dem som ligger närmast 
ideologiskt.

– Sedan kan man utvidga 
diskussionerna när valresul-
tatet är klart. Vi utesluter inte 

samarbete med något parti.
Johan Ehn dementerar be-
stämt att någon form av 

samarbete inte diskuteras 
i det här skedet.

– Vi diskuterar vilka 
gemensamma frågor 
vi har, mer har vi inte 
hunnit med. Det blir 
svårt att inleda någon 
form av samarbete 
före valet.
Kan det bli aktuellt 

med gemensamma 
inslag i valkampan-

jen?
– Det är svårt att säga nu. 

Jag vet inte var det här slu-
tar.

Obunden samlings ordfö-
rande Gun-Mari Lindholm 
tror att ett samarbete kan ge 
mer tyngd och kraft bakom 
större frågor, som den själsty-
relsepolitiska utvecklingen.

– Men vi kan samarbeta 
med vilket parti som helst, 
även om det är svårare att 
hitta en gemensam syn i ex-
empelvis språkfrågan med 

� BRÄNDÖ. Kommunstyrel-
sen beviljade vid sitt senaste 
möte Föreningen Företagsam 
skärgård garanti så att de kan 
hålla igång verksamheten till 
årsskiftet.

Föreningens medel tar slut i 
höst, men man har ansökt om 
landsbygdsutvecklingsbidrag 
från landskapet för de kom-
mande tre åren. I väntan på 
besked om bidraget har för-
eningen vänt sig till samtliga 
medlemskommuner för att 
anhålla om garanti för fortsatt 
verksamhet.

– Om bidraget beviljas, vil-
ket vi hoppas och tror, faller 
inte garantin ut. För Brändös 
del handlar det om cirka 6.000 
euro. Totalt handlar det om cir-
ka 20.000 euro, säger kommun-
direktör John Wrede.  (ab)

Garanti för
skärgårds-
förening

� Nu fi nns det åter vaccin mot 
kumlingesjukan, eller TBE, 
för barn i åldrarna 7-15 år, 
meddelar klinikchef  Birgitta 
Hermans vid ÅHS.

– Man kontaktar skolhälso-
vårdaren eller sin hälsocen-
tral i Mariehamn eller Godby, 
säger hon.

Vuxenvaccinet har fortfa-
rande inte kommit och en-
ligt Folkhälsoinstitutet är det 
oklart när det fi nns vaccin att 
tillgå. (uw)

TBE-vaccin
för barn
åter i lager

� En ung kvinna 
misshandlades i tisdags i en 
privat bostad av en ung man. 
Händelsen är polisanmäld.

Ung kvinna 
misshandlad 

� I en skola i Mariehamn tog 
någon en gsm-telefon av en 
annan person i tisdags. Hän-
delsen är polisanmäld och 
rubriceras som snatteri.

Stulen mobil 

– Du måste skriva att jag är så 
tacksam!, säger Mikaela Lind-
ström, när vi möter henne och 
katten Diesel på fl ygfältet 
där de landat efter färden till 
Åbo.

Den 23 augusti skrev Nya 
Åland om ett-åriga katten 
Diesel som hade brutit ett ben 
och behövde opereras. Han 
var oförsäkrad, något som 
matte Mikaela Lindström bit-
tert ångrade eftersom det vi-
sade sig att en operation kun-
de kosta upp emot 800 euro 
och det hade Mikaela inte råd 
med.

Idé i Messa Nyan
Diesels historia berörde 
många och i Messa Nyan 
lanserade några läsare idén 
att starta en insamling. Idén 
blev till verklighet och i ons-
dags kunde Nyan berätta att 
ett insamlingskonto startas av 
utomstående som ville skänka 
pengar till Diesels operation.

På bara ett par dagar var 
summan på kontot 700 euro!

Fick skjuts i Åbo
I torsdags besökte Mikaela 
och Diesel veterinären igen 
och fi ck då beskedet att en 
operation måste genomföras. 
Operationstid fanns redan 
klockan 8 på fredagsmorgo-
nen på Hund- och kattklini-

ken i Åbo, så det var bara för 
Mikaela att sätta Diesel i en 
bur och ta färjan.

– Jag fi ck skjuts av en åländsk 
läkare och hans fru till klinken 
också. Jag träffade dem på bå-
ten till Åbo, de hade läst om 
Diesel i Nyan och ville också 
hjälpa till, säger Mikaela.

Förstört knä
Diesels operation har gått bra. 
I Åbo konstaterade veterinä-
rerna att hela ledkapseln var 
förstörd i det skadade benets 
knä. Det ordnades med hjälp 
av så kallade kirscherpinnar, 
som måste plockas ut igen om 
sex månader.

  Veterinärbesöket i Åbo 
kostade 491 euro, så de insam-

lade pengarna räcker även till 
mediciner, Mikaela visar upp 
en hel plastpåse med piller-
burkar, och till eftervård. Det 
är ännu osäkert om återbesö-
ket måste göras i Åbo.

Det är överlag en jobbig tid 
som väntar för katten. Trat-
ten som han har runt huvudet 
måste sitta kvar åtminstone 
tills stygnen tas bort om cirka 
tolv dagar. 

De kommande tre veckorna 
måste han vara stilla i en bur, 
innan han efterhand får börja 
röra sig med stöd under ma-
gen.

– Genom djurskyddsfören-
ingen får jag låna en bur att 
honom i de här veckorna, sä-
ger Mikaela.

Stopp i säkerhetskontroll
Diesel är vaken i sin bur, men 
ser väldigt förvirrad och trött 
ut. Han har ett starkt, smärt-
lindrande plåster på rumpan 
som gör honom ordentligt 
trött, berättar Mikaela.

– Vi hade tur som fi ck kom-
ma med på fl yget, säger hon, 
och berättar hur man i säker-
hetskontrollen ville lyfta ut 
Diesel ur buren. 

Men till slut nöjde säker-
hetspersonalen sig med att 
endast lyfta av taket på buren 
och känna runtom och under 
katten.

– Jag vet inte vad annat 
jag ska säga än tack, tack till 
alla. Jag trodde inte det fanns 
så mycket snälla människor, 

säger Mikaela, som redan ti-
digare berättat att hon aldrig 
mer kommer att ha en oför-
säkrad katt.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

tfn 528 470

I går opererades katten Diesel i Åbo

Fick 700 euro på kort tid

Engagerade många. Diesels ben gick av, skadans typ tydde på att någon sparkat honom, 
vilket engagerade många givmilda ålänningar. Efter gårdagens operation väntar en lång tid i bur, 
men så småningom kommer han att kunna gå igen.

Den skadade katten Diesel 
har engagerat många 
ålänningar – och snabbt 
har det gått.

På bara några dagar 
sattes 700 euro in på det 
insamlingskonto som 
utomstånde öppnat för 
Diesels räkning.

Redan i går fi ck Diesel 
tid för operation i Åbo. 

Det är en trött, men 
mycket tacksam, matte 
Mikaela Lindström som 
stiger av planet med sin 
katt i en bur.

Tack vare den spontana in-
samlingen, som startades efter 
en idé i Messa Nyan, kunde 
Diesels matte Mikaela Lind-
ström låta sin katt opereras på 
Hund- och kattkliniken i Åbo. 
I går kom de tillbaka till Åland.

Centerns andra vice ordföran-
de Henry Lindström är en av 
dem som diskuterar gemen-
samma frågor med frisinnade, 
obundna och Ålands framtid. 
Han säger att man inte kom-
mit så långt att det går att säga 
vilken typ av samarbete som 
kan bli aktuellt.

Vad är syftet med dis-
kussionerna?

– Utgångsläget är det som 
hände i Sverige. Där gick de 
borgerliga partierna samman 
och diskuterade och det re-
sulterade i en allians. Man bil-

Men initiativtagaren förnekar samarbetsplaner

Borgerliga partier pratar ihop sig
Det råder delade meningar 
om syftet med diskussio-
nerna mellan centern, fri-
sinnad samverkan, obun-
den samling och Ålands 
framtid.

– Utgångspunkten är 
den borgerliga alliansen i 
Sverige, säger Henry Lind-
ström (c).

– Det fi nns inga samar-
betsplaner, säger Johan 
Ehn (fs).

dade ett starkt block.
Är det realistiskt med en 
allians på Åland?

– Inte på samma sätt som i 
Sverige. Målet är att hitta 
tänkbara samarbetspart-
ners efter valet. Vi som 
diskuterar har samma 
grundsyn i många frågor.

Kan en röst på 
centern innebära 
draghjälp för Ålands 
framtid in i land-
skapsregeringen?

– Det tycker jag inte. Det är 
inte aktuellt med ett valför-
bund, eftersom ett sådan får 
innehålla maximalt 90 kandi-
dater.

Henry Lindström säger att 
centern är öppen för att sam-
arbeta med Ålands framtid 
efter valet.

– Vi har många grundvärde-
ringar. Det som skiljer oss åt 
är synen på självständighet.

Varför fi nns inte libera-
lerna med i diskussio-
nerna?

– Det är en bra fråga. Det är 

?
Liberalerna fi nns inte med i 
de borgerliga partiernas dis-
kussioner.

– Det här har de sytt ihop 
utan att fråga oss, säger par-
tiordföranden Viveka Eriks-
son.

Varför har ni inte blivit 
inbjudna tror du?

– Troligtvis för att vi är mer 
öppna när det gäller närings-
rätten och språkfrågan. Alli-
ansen har konservativa drag, 
medan vi vill luckra upp nä-
ringsrätten.

Viveka Eriksson poängterar 
att liberalerna inte är intres-
serade av att vara med i den 

grupp som nu för diskussio-
ner.

– Vi vill att väljarna ska få 
alternativ. De andra föregri-
per den demokratiska pro-
cessen.

För liberalerna är det 
också otänkbart att gå till 
val tillsammans med Ålands 
framtid.

– Ålands framtid blir vin-
nare om de fyra partierna 
samarbetar eftersom de an-
dra partierna bejakar Ålands 
framtids självständighetslin-
je. Förlorare blir folket och 
demokratin.

ANDERS SIMS

”Ålands framtid blir vinnarna”
Liberalernas ordförande:

liberalerna och socialdemo-
kraterna.

I förra valet hade de obund-
na ett valförbund med de fri-
sinnade, men det sprack i och 
med regeringsombildningen 
2004 då de obundna lämnades 
utanför.

– Vi har haft en intern dis-
kussion om det där. Jag kan-
ske är naiv, men helheten är 
större än delarna. Man måste 
lämna det bakom sig, säger 
Lindholm.

ANDERS SIMS
anders.sims@nyan.ax
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Maj-Len Lindholm
Epost: majlen.lindholm@nyan.ax

Telefon: 528 449  GOTTFRID

Dagens namn

Döda

Vi firar  1-15 år

Tamika Laakso i Östernäs fyller 
3 år i morgon, den 2 september. 
Lilla ”trollet” får lyckönskning-
ar från mamma och pappa.

RUNA-LISA
LINDBLOM
Pensionerade poststationsföre-
ståndaren Runa-Lisa Lindblom 
f Henriksson, från Finström 
Östanåker, avled den 29 augusti 
2007. Hon var född den 17 maj 
1929 i samma by och var änka 
efter Egil Lindblom.

Runa-Lisa Lindblom växte 
upp i en stor syskonskara i 
Östanåker och hon förblev sin 
hemby trogen under hela sitt liv. 
Som ung arbetade hon i dåva-
rande Bjärströms andelshandel 
innan hon kom i postens tjänst.

I 45 år arbetade hon inom 
postverket, så länge postkon-
toret i Emkarby fanns förestod 
hon det tillika som hon jobbade 
som försäljare i Vår butik. Ef-
ter att poststationen dragits in 
tjänstgjorde Runa-Lisa de sista 
åren fram till pensioneringen på 
posten i Mariehamn. Hon har 
också tillhört socialnämnden i 
Finström.

Hennes främsta intressen var 
hemmet, omsorgen om famil-
jen och handarbete. Att virka 
och brodera tyckte hon mycket 
om. Sedan familjen utökades 
med barnbarn har de varit jät-
teviktiga i hennes liv.

Närmast sörjande är sönerna 
Lars-Egil och Jörgen med fa-
miljer i vilka ingår fem barn-
barn, samt dottern Marina.

Rubinbröllop, 40-årig bröl-
lopsdag, fi rar på söndag den 
2 september Anni och Göran 
Karlberg i Lemland Lem-
ström. Döttrarna gratulerar.

Rubinbröllop

Felix 4 år och Robin 3 år, har 
fått en lillasyster som skall heta 
Sarah. Hon föddes den 24 
augusti och vägde 3.450 gram 
och var 50 cm lång. Familjen 
bodde tidigare på Åland, men 
är numera bosatt i Helsingfors. 
Lyckliga föräldrar är Nadja 
Wickholm och Niko Salminen.  
 Foto: PRIVAT

� �  Ahveniset: Hei! Suomen-
kielinen lastenkerhomme alkaa St 
Mårtensgårdenilla 1.9. kello 12-14. Lu-
vassa yhdessä tekemisen riemua 3-6 
–vuotiaille tuttujen vetäjien Hillemarin ja 
Inkan johdolla. Kaikki joukolla mukaan! 
Hej! Den fi nskspråkiga barnklubben 
börjar 1.9 kl. 12-14 på St. Mårtensgår-
den. På programmet trevlig samvaro 
för 3-6 –åringar med Hillemari och 
Inka. Alla med!!

� �  Folkhälsan i Mariehamn: Våra 
lekparker startar på måndag den 3.9. 
Vi hälsar alla våra anmälda barn väl-
komna. Har du en tvååring därhemma 
som behöver mera ute-aktivitet, ring 
kansliet, tel 14 777, må-to kl. 09-14.

� �  Geta Marthaförening: Möte 
torsdag 6.9 kl. 19.00 hos Sol-Britt Kärk-
käinen. Perennauktion på verandan.

� �  Hammarlands Marthafören-
ing: Månadsmöte den 4.9 kl: 19.00 i 
Marthabo.

� �  Hälsofrämjandet på Åland: 
Vandring längs en del av den nya 

vandringsleden i Lemland söndag 
2.9 kl.10.00. Samling vid kyrkan. Ta 
kaffekorg med.

� �  Intermezzokören: Övningarna 
börjar med stormöte onsdag 5.9 kl. 19 
i församlingshemmet vid Sankt Görans 
kyrka. OBS Platsen! Välkomna!

� �  Mariehamns marthaförening: 
Månadsmöte tisdag den 4.9 kl:13.00 i 
Villa Carita. Välkomna!

� �  Oratoriekören: Höstens första 
övning på måndag 3.9 kl. 19.00 i 
Margarethagården. Tidigare och nya 
sångare önskas välkomna.

� �  Rädda barnen/Öppna försko-
lan: Rädda barnens verksamhet för 
föräldrar och barn Öppna förskolan 
inleder höstterminen den 3 september 
kl. 9.30-12.30. Liksom tidigare hålls 
verksamheten inomhus i ”Lyktan” 
(bakom Missionskyrkan på Storaga-
tan) tisdagar - torsdagar. Måndagar 
och fredagar är verksamheten ute i 
Hindersböle lekpark (på Ljungvägen). 
Ingen förhandsanmälan behövs. För 

mer info ring Gunilla, 0457 342 16 72.

� �  Spelevinkarna: Övningarna 
börjar måndag 3.9 kl. 19.00 i Björsby 
skola.

� �  Veteranbilsägare: Veteranbils-
träff på söndag den 2.9. Start kl: 14 vid 
Bilmacken i Mariehamn. 

� �  ÅBSK: Utställningsträning 
söndag 9.9 kl.16.00 på plan i Torp. Vid 
frågor ring Gudrun 38 3 25 eller 0457-
34 31 490.

� �  Ålands dansförening: 
Barndanskurs 3.9-15.10 måndagar kl 
17-18, 5-8 år, nybörjare och fort-
sättningskurs. Lärare och anmälan 
Isabell Mattsson tel 15 887, e-pist 
isabellmattsson@hotmail.com.

� �  Ålands dragspelsklubb: Spel-
övningarna börjar den 11.9 kl: 18.30 i 
Källbo skola i Godby.

� �  Ålands marthadistrikts hem-
slöjdssektion: Möte måndag 10.9 kl. 
11.00 på kansliet.

Kom ihåg

Det är 37 år sedan Birgitta 
Karlsson började sin karriär 
inom Ålandsbanken, då på 
kontoret i Mariehamn. Men 
när barnen var små var det smi-
digare att ha arbetet på gång-
avstånd från hemmet, så hon 
bytte till lokalkontoret i Saltvik 
Kroklund och har sedan stannat 
i 30 år. Under de första 20 åren 
var de två anställda på kontoret, 
men de senaste tio åren har hon 
varit ensam. 

Kontakten till andra inom 
banken har mest förts via tele-
fon, men socialt umgänge har 
hon fått av kunderna.

– Man lär ju känna byssborna 
och bankkontoret blir som en 
fast punkt som man kan komma 
till med sina ärenden och prata, 
säger Birgitta Karlsson.

Från lista till dator
Rent tekniskt har bankarbetet 
ändrat markant under Birgittas 
arbetsår.

– I början sköttes ju allt ma-
nuellt. Det var långa listor och 
kontohändelser som låg i tjocka 
luntor, säger Birgitta Karlsson.

Numera sköts det mesta via 
datorn.

– Arbetet känns mer me-
ningsfullt nu när man kan slut-
föra uppgifterna. Tidigare tog 
vi emot kunderna men måste 
sedan förmedla uppgifterna vi-
dare till stan för genomförande.

Hur kommer det sig att 
du stannat så länge på 
samma arbetsplats?

– Jag har trivts så bra helt en-
kelt, säger Birgitta Karlsson, 
som berättar att hon redan har 
planer för sin ”lediga” tid.

– Jo, jag är redo att sätta igång 
som barnvakt åt mitt barnbarn 
redan på måndag, då börjar min 
dotter jobba igen.

Under den tid som Nya Åland 
är på besök kommer och går en 
strid ström av kunder i Krok-
lundskontoret. Många stannar 
på kaffe och tårta och en liten 
pratstund.

På plats är även områdeschef 
Pontus Blomster. Han berättar 
att det är vanligare än man kan 
tro med trotjänare som Birgitta 
Karlsson.

– Särskilt på kontorsområ-
det är det många som stannar 
länge, säger Pontus Blomster, 
som senast i våras var med och 
avtackade en person som jobbat 
43 år på Ålandsbanken.

Lokala blir kvar
Totalt har Ålandsbanken 19 
kontor runtom på Åland, och 
enligt Pontus Blomster fi nns 
inga planer på att dra ner på 
verksamheten.

– Man ser ju hur viktiga lokal-
kontoren är, säger han.

Kunden Susan Sjöberg håller 

med. Hon tycker det är vik-
tigt att få träffa en person i 
sin kontakt med banken.

– Jag har inte ens börjat 
använda internetkontoret 
ännu, utan går alltid hit is-
tället, säger hon, och passar 
samtidigt på att berömma 
Birgitta.

– Hon är en riktig pärla. 
Jag har alltid fått ett trevligt 
bemötande.

Pia tar över
Ny kontorschef i Kroklund 
blir Pia Carlson, som bytt 
från Andelsbanken där hon 
jobbat i cirka sju år. 

– Det känns som ett stort 
ansvar, men ska bli roligt. 
En del kunder känner jag ju 
sedan tidigare och vissa kän-
ner jag eftersom de är byss-
bor.

Du bor ju också i 
Saltvik. Tror du det är 
viktigt att bo i närhe-

ten när man jobbar på 
lokalkontor?

– Jo, det tror jag. Man vill ju 
veta vem som sitter bakom 
disken. Det har nog gjorts 
flera släktutredningar redan, 
säger Pia Carlson.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

 

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

tfn 528 470

Sista arbetsdagen efter 30 år i Kroklund
Generationsskifte på lokalkontoret

Uppvaktad. Med blommor, presenter och glada ord var det många som tackade Birgitta Karlsson för hennes många år av service 
på ÅAB-kontoret i Kroklund.

Efter 30 år på Ålands-
banken i Kroklund hade 
kontorschef Birgitta Karls-
son kaffekalas i fredags, 
hennes sista arbetsdag.

– Nog känns det ju bra 
men samtidigt lite vemo-
digt. Det har varit roligt 
och jag har trivts så bra 
med kundkontakten, säger 
hon.

Lokala viktigt. Susan Sjöberg, till höger, är en av stamkun-
derna på Kroklundskontoret. Pia Carlson, som också bor i Saltvik, tar 
över som kontorschef. De är båda eniga om att lokalkontoret är viktigt.
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Svar: Du sätter tummen på 
en känslig punkt. Jag tror att 
många känner igen sig i den 
här frågan, både föräldrar 
och barn. Hur mycket har 
man, som förälder, rätt att 
bestämma över sina barns 
val av vänner? Här kommer 
vi, obönhörligen in på våra 
egna värderingar, fördomar, 
erfarenheter och många 
gånger okunskap och priori-
tering.

Grupptryck
 Vad vi väl alla tonårsföräl-
drar är rädda för är att just 
vår lilla skyddsling skall 
hamna i ”fel gäng”. Vi skyller 
mycket på gänget och grupp-
tryck, om det går på tok. Det 
skrivs nästan dagligen i våra 
lokaltidningar någonting om 
knark, alkohol eller tobak. 
Klart att man blir rädd. 

Sedan kan man som för-
älder reagera åt det andra 
hållet också. Man låtsas att 
det regnar, man är väldigt 
upptagen hela tiden och har 
egentligen ingen koll på sin 
tonåring, för att man inte 
vågar. Jag tycker att om man 
har koll på var ens tonåring 
eller barn, håller hus, om 
man pratar med deras vän-
ner och dem, låter dem vara 
hemma hos sig, äter middag 
tillsammans med dem och 
pratar med deras föräldrar, 
om man hämtar hem dem 
eller ordnar samkörning till 

olika aktiviteter (hobbyer, 
filmkvällar, partyn och an-
nat), så har man faktiskt bra 
koll över vad som sker runt 
omkring sig. Man behöver 
inte oroa sig så mycket, och 
inte prata illa heller, för det 
sårar.

 Bedöma
 Jag tycker inte att det är rätt 
av föräldrar att döma ut sina 
barns kompisar utan att veta 
något om dem. Jag tycker att 
man behöver skaffa sig lite 
fakta först. Jag frågar, kan-
ske inte direkt av kompisar-
na alla gånger, om jag und-
rar. Vad gör hon/han, vem 
är föräldrar eller vad man 
nu vill veta. Om jag hämtar 
hem barn från någon brukar 
jag gå in och prata med för-
äldern om lite ditt och datt, 
åtminstone säga hej och frå-
ga om allt gått bra. Då får vi 
föräldrar genast en bild av 

varandra. Sedan kanske ton-
åringen visar sig vara kloka-
re än föräldern, men det är 
en annan sak.

 Regler
 Samtidigt tycker jag att man 
skall försöka prata med sitt 
barn om det visar sig att bar-
net i fråga faktiskt har hamnat 
in i ett gäng där man vet att 
det förekommer droger och/
eller alkohol. Man har som 
förälder skyldighet och rätt att 
förhindra sitt barn under 18 år 
att dricka alkohol. Att det är 
lätt säger jag inte.

Utegångsförbud, stränga 
förhållningsregler om tider 
när de skall vara hemma samt 
konsekventa regler är bra. 
Kommer de inte hem får man 
lov att hämta dem. Man be-
höver inte göra det så många 
gånger. Man behöver disku-
tera med sin tonåring och 
komma överens om regler. 
Man behöver också straffa om 
regler inte följs.

Diskutera med tonåringen 
då hon/han är mottaglig. Inte 
då de är på sitt värsta humör. 
Förbjuder man dem att vara 
med kompisar de valt, träffar 
de dem ändå. Uppfi nningsri-
kedomen, att manipulera för-
äldrar och att kringgå regler 
med gloria, är enorm. 

 Klädstil
 Det är lätt att bedöma folk 
utifrån hur de ser ut. Man tror 
att man vet hur folk är bara 
genom att se på deras klädstil 
och utseende. Jag själv gör ib-
land ett försök att vara ”lite 
mera dam”, ni vet, sådär med 
snygga scarves, handskar och 

olika handväskor. Jag är dam 
en tid tills jag blir nervös och 
obekväm av det och så åker 
jeansen och linnena fram 
igen. Själva Tina blir inte an-
norlunda för att jag har olika 
klädstil. Jag tycker likadant 
om världen ändå.

 Som tonåring prövar man 
på det mesta i klädväg, inte 
alla, men många. Man söker 
en identitet och inte sällan 
experimenteras en egen stil 
fram. Det är ingenting som sä-
ger att ett barn med utpräglad 
punkstil skulle vara sämre i 
skolan eller mera ouppfostrad 
än ett barn med en typiskt 
idrottsinspirerad klädsel.

Många har en medveten 
eller omedveten idol, en fö-
rebild. Man testar, går till 
skolan, får höra bra, dåliga 
eller inga kommentarer och 
så testar man igen. Hårfärgen 
varierar mycket just nu bland 
kompisar här hemma. Från 
blått förra veckan till platina-
blont denna vecka. 

 Min erfarenhet
 Här experimenteras för fullt, 
säkert och osäkert. Vi har 
skejtare, musiker, bohemer, 
pippinetta, glamrockare, pun-
kare, idrottare, hippies och 
glamourare. Håren växer och 
klipps av, det färgas, kammas, 
lockas, våffl as, lagas tofsar och 
sprejas. Fästmannen får snällt 
hänga med, för hans garderob 
används fl itigt den också. Två-
åringen vet inte riktigt om han 
är pojke eller fl icka, för han 
har tofsar i håret han med ib-
land och nagellack. 

Vi har, faktiskt, låtit våra 
barn klä sig som de har velat. 

Jag klämde in dottern i en 
för liten amerikansk skapelse 
med puffärmar då hon var 7 
månader gammal. Hon skulle 
ju vara fi n till midsommar..Jag 
fi ck klippa ut henne ut dressen 
och efter det har hon kört sitt 
”eget race” vad gäller kläder 

och vi är väldigt stolta över 
henne just så som hon är.

Så jag tycker att man skall 
vara försiktig med vad man 
säger högt om sina barns vän-
ner. Tycka kan vi alltid, men ta 
reda på fakta först. 

Tina

Ta reda på fakta om vännerna

Udda stil. Vilken frisyr din tonårings vänner har behöver inte 
alls vittna om hurdana de egentligen är. Tina påminner att man inte 
bör döma dem utan att ta reda på fakta. Elin Lindqvist på bilden 
har inget med artikeln att göra, men hennes hår får representera 
tonåringarnas ibland udda stil.  Arkivfoto: ANDREAS DIENERT

Fråga: Mina föräldrar pra-
tar illa om mina kompisar, 
de tycker inte om mitt val 
av vänner.

 Rådvill Tonåring
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Det fl isades, klipptes, röjdes, 
gallrades och lastades i Lem-
land Granboda då skogsföre-
taget Carl Rundberg ordnade 
skogsenergidag i torsdags.

Cirka 150 skogsägare be-
sökte dagen, en av dem är Al-
lan Hambrudd från Jomala 
Torp.

– Jag är nog mest intresse-
rad av energiskogsbiten, hur 
man kan ta tillvara ungskogen 
och få ekonomi i det. Jag har 
värmt upp hemma med fl is i 
fl era år men man vill ju ha det 
gjort så lindrigt som möjligt, 
säger han.

Allan Hambrudd var spe-
ciellt nyfi ken på den relativt 
nya metoden att klippa, istäl-
let för såga, ungskog med en 
skördare.

– Nu har jag sett demon-
strationen av maskinen. Man 
vill ju inte släppa ut den i sko-
gen utan att veta vad det blir, 
säger han, och konstaterar att 
han kanske vågar det nu, åt-
minstone på ett mindre skogs-
område.

Trissade priser
Tidvis öste regnet ner över 
Granboda, men vd Bjarne 
Blomster verkade ändå nöjd 
under sitt paraply.

– Det kommer att bli full fart 
i skogarna i höst när priserna 
stigit, så vi försöker skaffa re-
surser både på personal- och 
maskinsidan, säger han.

Målsättningen är att årligen 
avverka 208.000 kubikmeter 
ur de åländska skogarna. I år 
räknar man med att nå målet, 
ifjol kom man upp till cirka 
173.000 kubik.

– Det fi nns ingen risk för 
överavverkning i de åländska 
skogarna heller, för det har ju 
tagits ut mindre hittills, säger 
Bjarne Blomster.

Han förklarar att det främst 
är de ryska planerna på höga 

exporttullar på virke som tris-
sat upp virkespriserna. Den 
fi nländska skogsindustrin är 
till stor del beroende av im-
port från Ryssland. Priset på 
till exempel sågtimmer av tall 
och gran ligger nu på mellan 
42 och 62 euro per kubikme-
ter.

Betalar för grenar
Skogsdagen ville även lägga 
fokus på biobränsle.

– I och med att den nya bio-
energipannan tas i bruk i Ma-
riehamn i januari så kommer 
vi att betala även för GROT-
fl is, säger Bjarne Blomster, 
och förklarar att förkortning-
en står för grenar, rötter och 
toppar.

Blomster påpekar åter be-
hovet av ett energistöd från 
landskapet, motsvarande det 
system som fi nns i riket där ett 

Nya tag inom skogsbruket
Skogsföretag laddar upp inför höstrushen

Mycket jobb. Lukas Lundström demonstrerar en skördare med klippaggregat, en maskin som 
funnits cirka två år på Åland. – Den är bra eftersom den kan användas i skog som är för klen för att 
gallra men för grov för att röja, säger han, och berättar att maskinen används fl itigt hela sommaren.

En positiv framtidstro 
fi nns inom skogsbruket. 
Under året har priserna 
som skogsägarna får vid 
försäljning stigit med upp 
till 30 procent.

Men även skogen som 
alternativ energikälla 
intresserade många då 
Rundbergs höll skogsen-
ergidag med maskinde-
monstrationer.

Intresserad av fl is. Skogsägaren Allan Hambrudd vär-
mer sitt hus med fl is och var speciellt intresserad av energiskogs-
hantering.

Ser framåt. 
Det ser positivt 
ut för skogsbran-
schen nu, enligt vd 
Bjarne Blomster.

Ny vd. Jan 
Stenlund tar 
över som vd i 
Rundbergs efter 
årsskiftet.

Många forskare från både 
Finland och Sverige deltar 
i havsforskningsinstitutets 
nya expedition med fartyget 
Aranda. Forskarna, som åker 
på måndag, ska med hjälp av 
fångstprov försöka reda ut vil-
ken effekt kammaneten kan 
komma att ha på djurlivet i 

Östersjön. Resan pågår ett 
par veckor, rapporterar FNB.

Läget är allt annat än ljust: 
kammaneten fi nns i stora 
mängder och risken för att 
de ska förgöra bestånden av 
främst strömmingoch vassbuk 
är, som Nya Åland tidigare be-
rättat, stor. Vad värre är – de 
fl esta kammaneter upptäcktes 
i just de sänkor som hitills gett 
de största strmmingsfångster-
na.

Maiju Lehtiniemi, forskare 
vid havsforskningsinstitutet, 
tycker att det var ”en riktigt 
dålig nyhet” att kammaneter 
hittats i Östersjön, och att de 

är så många.
– Skrämmande, säger hon.

Snabb förökning
Det går i ett huj när kamma-
neterna förökar sig.
� De är samkönade och kan 
befrukta sina egna ägg.
� En enda manet bedruktar 
upp till tusentals ägg varje 
dag.
� De kan föröka sig genom 
delning – en fjärdedels manet 
blir en hel på nolltid.
� Om vattnet är varmt och nä-
ringsrikt tar det bara n¨gra da-
gar för maneten att växa till sin 
fulla storlek på cirka 10 cm.

� De kan försöka sig redan 
på larvstadiet.
� De klarar sig i vattentem-
peraturer mellan 4 och 32 
grader och en salthalt på 3-39 
promille.

Kammaneten jagar med 
hjälp av fl immerhår, tentak-
ler. alla mikroorganismer som 
simmar förbi fastnar. En ma-
net som är mindre än en mil-
limeter kan fånga en vuxen, 
dubbelt större hoppkräfta.

De första amerikanska 
kammaneterna upptäcktes i 
Östersjön förra hösten.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

”Mördarmaneten” klarar det mesta - förökar sig snabbt

Hu, vilken överlevare!

Blir många. Den amerikanska kammaneten är en hejare på 
att föröka sig. Den är till och med bättre rustad för det än mör-
dagsnigeln!

Den amerikanska kamma-
neten, som hittats i stora 
mängder söder om Åland, 
är en baddare på att över-
leva och föröka sig.

Redan på måndag ska 
forskarna undersöka ma-
neten närmare.

stöd på sju euro per kubik en-
ergivirke betalas ut.

– Det går inte att få ekono-
mi i det utan stöd, säger han.

Ny vd på plats
Även Jan Stenlund, som tar 
över som ny vd vid Rundbergs 
vid årsskiftet efter Bjarne 
Blomster, var på plats under 
bioenergidagen.

– Det känns alltid stimu-
lerande att kunna erbjuda 
skogsägarna högre virkespri-
ser, säger han.

Under dagen har han dock 
mest diskuterat maskiner och 
olika teknik för hur energivir-
ket transporteras ur skogen

– Det ligger ju i tiden med 
bioenergi också, säger han.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax
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Veckans röda/Montes Alpha Cabernet Sauvignon Veckans vita/Robert Skalli Chardonnay 

GÄSTKOCKEN ÅSA DARBY

Till
det 
vita

”

Till
det 

röda

Jag brukar alltid säga 
att det är tillfället som 
bestämmer drycken. 

Det är kanske inte läge att 
knäcka sin vällagrade Ba-
rolo på efterfesten och inte 
heller så snällt att slänga 
fram en Huttunen på tetra 
när svärföräldrarna kom-
mer på besök, bara för att 
gubben på tetrans fram-
sida är svärfar upp i dan. 
På stranden i sommarhet-
tans grepp är det nog en 
lätt och frisk limedoftande 
Riesling från Nya Världen 
som bättre kompletterar 
sanden mellan tårna än 
en petroleumtung Riesling 
Grand Cru från Alsace. 
Har man spenderat tim-
mar i köket med att skapa 
en fulländad matkreation 
är det väl läge att äntligen 
korka upp den där dam-
miga Bourgognen från 
bröllopsdagen för tolv år 
sedan, men att dricka den 
i brist på annat till Billy’s 
mikropizza är kanske inte 
lika lyckat.

Men för några dagar 
sedan fi ck jag uppleva 
undantaget som bekräftar 
regeln. Jag och min lilla 
familj åkte nattbåten till 
Helsingfors för att sedan 
bila upp till Vasa där jag 
fått den stora äran att 
medverka i Strömsös fi na 
matprogram. Vår lilla son 
på 15 månader somnade 
lugnt i bilen på väg till 
färjan och planen var att 
försiktigt lyfta över honom 
till hytten utan att han skul-
le vakna. Mitt på bullrande 
överbelyst bildäck vaknar 
han dock, och av blicken 
att döma trodde han nog 
att hans sista stund var 
kommen. Skräcken satt 
i hela natten och vi fi ck 
turvis vagga honom till ro. 
Många timmar och ännu 
fl er påsar under ögonen 
senare satte vi oss i Food 
Gardens frukostmatsal. 
Och där, med svajande 
trötthet i kropp och 
själ fi ck jag en oväntad 
smakupplevelse. Het 
havregrynsgröt, lingonsylt 
och ett glas skimrande 
halvtorr Champagne (ok, 
det var en Cava, men 
ändå). Det var som att 
vrida upp fjädern på en 
gammal speldosa och 
se livsandarna återvända 
med piruettdans där ute 
på vattenytan i Helsingfors 
skärgård.

Rätt dryck 
till rätt rätt
inte alltid rätt

� En stadig 
grund fi ck jag 
från Restau-
rangakademiens 
sommelierutbildning, och 
sedan gäller det att stän-
digt följa med vad som 
händer genom att läsa 
uppdaterad vinlitteratur, 
artiklar i branschtidningar 
och på internet, ta del av 
informativa utskick samt 
besöka vinmässor och 
vingårdar med mera. Man 
blir aldrig fullärd!

Hur håller du koll 
på vad som händer 
i vinvärlden?

?

FRÅGA ELLA:

Fyra väletablerade vinpampar i Chile tog 1988 ett 
lyckat beslut om att samla sina kunskaper och erfarenheter 
och starta ett vinföretag med målet att producera viner av 
högsta kvalitet. Ingen småsnålhet skulle göra krokben för 
deras viners frammarsch ut på den svåråtkomliga interna-
tionella vinmarknaden. Toppdruvor fi ck mogna på bästa 
tänkbara växtplatser för att sedan vinifi eras i moderna, rena 
vinerier fyllda med den senaste utrustningen. När de lan-
serade sin första årgång Cabernet Sauvignon skrällde det 
till rejält i nationell och internationell vinpress. Medaljer och 
utmärkelser strömmade in i företaget och efterfrågan ökade 
med raketfart. Kvartetten visar fortfarande framfötterna i in-
ternationella sammanhang, och kvalitetsinvesteringar pågår 
ständigt.

”From Chile with Pride” står det att läsa på 
etiketten och jag tycker först att det låter lite kaxigt 
- det är bäst att innehållet bevisar att påståendet 
är befogat. Färgen på vinet är skolboksexempla-
riskt och förföriskt purpurröd. Doften levererar en 
välknuten matta av mocka, cigarrök och salmiak. 
Den mogna mjuka bärigheten ligger elegant på sin 
plats som servetten i en stilig kavajfi cka. Hela vin-
upplevelsen är stilig. Harmoni råder i vinet och de 
utrymmeskrävande tanninerna man förväntar sig i 
ett Cabernet-vin ligger här mera som en pyrande 
och värmande glöd i munnen. Det här vinet ska 
luftdekanteras och sedan avnjutas i en stillsam och 
stressfri miljö med omsorgsfullt tillredd mat. Vänta 
tills ett sådant tillfälle dyker upp, för det här vinet 
håller måttet i många år i en vältempererad miljö.

Lantlig fransman 
möter ståtlig chilenare

Nämen! Jag har ju varit där! tänkte jag när jag upptäckte fl askorna 
på hyllan. Jag har strosat runt exakt dessa Languedoc-rankor som 
sedan producerat vin som jag nu kan köpa här på vår lilla röda färja 
som kryssar mellan Mariehamn och Kapellskär. Skallis Syrah höll inte 
riktigt måttet enligt min smak, men hans Chardonnay gjorde det.

En riktig vinnjutare som jag träffade på Alko tipsade mig om dagens röda vin. 
Han hade till och med besökt den chilenska vingården som producerar denna 
delikata Cabernet Sauvignon. 

Vinet är inte helt billigt, men klass - det har det.

Robert Skalli var bara fjorton år när hans far 
Francis, som startade vinföretaget, dog i en fl yg-
planskrasch 1964. Tio år senare tog han över ledarska-
pet för vinfi rman som nu har vingårdar i Languedoc, 
Rhônedalen, Korsika och Kalifornien. På min vinresa 
i södra Frankrike fi ck jag prova många av Skallis och 
hans medproducenters viner. I sortimentet fanns 
både lättglömda kärva lantviner och storfruktiga fylliga 
aromkungar. Det här vinet hör till kategorin ”Vin de 
Pays” - lantvin - men ett behagligt och prisvärt så-
dant. Lantvinsproducenter har större frihet vad gäller 
skördeuttag, druvsorter, växtplats, mustjusteringar och 
så vidare, men detta behöver inte betyda att vinerna 
för den skull är blaskiga och ointressanta. Stora 
satsningar görs i just denna kategori. Vinerierna 
moderniseras och fräschas upp, vinetiketterna 
görs mer kundvänliga med mer information 
om druvsorter och lagringar, och vinmakarna 
hämtar inspiration från Nya Världens lyckade 
vinsatsningar.

I det här Chardonnayvinet trängs päron- 
och gula äppelaromer med mandelmasseto-
ner, och den lätta ekfatslagringen ger sig till 
känna genom en kryddig doft av gammaldags 
vaniljglass. Det fi nns också en havssälta i 
doften som ger mig minnesbilder från de stora 
ostronodlingarna vi besökte på Medelhavskus-
ten i Languedoc. Vinets lättsamma frukt och 
bedarrande syra gör det mycket användbart 
som måltidsdryck. Det passar till det mesta 
och bråkar inte med smaklökarna.

Vin: Robert Skalli Chardonnay 2004
Druvsort: 100 %  Chardonnay
Alkoholhalt: 13 %
Producent/Vingård: Skalli Family
Ursprung/klassifi cering: Vin de Pays D’Oc, 
Languedoc Frankrike
Lagring: 6 månader på franska ekfat
Förslutning: Naturkork
Hållbarhet: Drick nu
Serveringstemperatur: Runt 11-12 grader 
Pris: 8,50 €
Inköpsställe: Viking Line

Vin: Montes Alpha Cabernet Sauvignon 
2004
Druvsort: Cabernet Sauvignon 90 %, 
Merlot 10 %
Alkoholhalt:14 %
Producent/Vingård: Montes
Ursprung/klassifi cering: Colchagua Val-
ley, Chile
Lagring: 12 månader på franska ekfat
Förslutning: Naturkork
Hållbarhet: Drick nu eller spara 6-7 år
Serveringstemperatur: Runt 18-19 grader
Pris: 15,97 €
Artikelnummer på Alko: 445487

Ta en nyfångad abborre, fjälla 
den, ta ur den och fyll den med 
smör som du klämt lite citron 
,en skvätt worchestershiresås 
,salt, vitpeppar, hackad dill och 
persilja över och blanda ihop allt efter 
tycke och smak.

Lägg fi sken på en ugnsplåt, 200 C° i 
cirka femton minuter eller längre be-
roende på hur tjock och fet abborren 
är och om den har sällskap.

Ta ur ugnen och låt ligga med folie 
och en kökshandduk över så den får 
gona sig lite medan du kokar klart blå 

kongo-potatis. Jo, lite släpärter 
kan vara gott till, dom kan säll-
skapa med potatisen i slut-
skedet av 
k o k n i n g -

en.Vill man 
kan man vika 
in varje fi sk i 
bakplåtspapper 
som ett litet pa-
ket och servera 
så på tallriken, då 
blir det riktigt saf-
tigt!

 Ta en lammstek på 2,5 kg, späcka 
den med vitlök, gnugga in den 
med salt och vitpeppar samt oliv-
olja, en aning mild soyasås och 
en rejäl skvätt rödvin, gärna 
någon chilensk broder, låt den ligga 
i en stekpåse och bli riktigt rums-
tempererad medan du lagar något 

annat eller vad du gör.
Ställ in den i ugnen,150C° 

i cirka tre timmar (eller tills 
du känner att köttet är loss 
från benet), ta en skål av 
den kokta potatisen som 

blev över sedan i går, skär den 
i riktigt grova skivor och stek 
i olivolja med en dutt smör, 
tillsammans med klyftad gul 
lök i ansenlig mängd. Lägg på 

så mycket Roquefortost du tycker att 
du vill eller någon annan kraftfull ost 
du gillar och ge det en skjuts i ugnen 
innan du serverar.

Slanta morötter, stek i smör, salta 
och strö på en aning demerarasocker 
samt hackad persilja. Låt det hela bli 
klart under lock medan någon du-
kar.

Det är kanske inte läge att knäcka sin vällagrade Barolo 
på efterfesten och inte heller så snällt att slänga fram en 
Huttunen på tetra när svärföräldrarna kommer på besök...

ELLA GRÜSSNER CROMWELL-MORGAN
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SJÄLVSTYRELSEPARTIET FÖR HELA ÅLAND

KULTURHUSDEBATT
Tisdagen den 4.9.2007 kl 19.00
i Självstyrelsegårdens auditorium

Hur skall KK-huset få innehåll?
Hur blir KK-huset ett centrum för åländsk kultur?

Debatten inleds av en panel. 
Medverkande: Ann-Louise Djupsund, Gun Carlson, 
Krister Norrgrann, Isa Hällström, Pekka Sonck, 
Pia Rothberg-Olofsson, Elzbieta Söderlund.
Debattledare: Viveka Eriksson. 
Därefter fri diskussion.

KOM MED DIN ÅSIKT!

VÄLKOMMEN!

                                                 Kulturhusgruppen

Nordens Institut på Åland
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Camilla Heidenberg med band

Bildning är en bra sak, men man bör 
komma ihåg emellanåt att ingenting 
som är värt att veta kan läras ut.
 OSCAR WILDE

I nästa avsnitt av tv-program-
met Finländsk antikrunda 
uppmärksammas Bomarsund. 

”Det är 150 år sedan bom-
bardemanget av Bomarsund 
på Åland. I programmets an-

dra del värderas ålänningars 
gamla föremål.” skriver Yle 
i sin programtablå. Program-

met sänds i morgon, lördag 
den 1 september, i Finlands 
tv 1 klockan 18.15. (ab) �

Bomarsundsföremål värderas i tv

Som förberedelse för nästa 
stora EU-program, Cen-
tral Baltic-programmet, har 
Nordiska ministerrådets skär-
gårdssamarbetet initierat det 
tio månader långa projektet 
Skärgårdskultur.

Projektet går ut på att upp-
rätthålla de nätverk och sam-
arbeten som hittills uppnåtts 
genom olika projekt i de tre 
skärgårdsregionerna Stock-
holm-Åland-Åbo, samt kom-
ma fram till vad man vill jobba 
med inom den kommande 
programperioden.

Ting i Korpo
Rent konkret startar man ar-
betet med ett så kallat Kultur-
ting. Förra året hölls tinget i 
Eckerö men i år planerar man 
att träffas den 12-14 oktober 
i Skärgårdscentret vid Korpo 
ström. 

Till tinget har kulturarbe-
tare, som verkar inom olika 
områden, bjudits in från alla 
tre skärgårdsregioner. Man 
väntar cirka 50 deltagare som 
ska få uppleva kultur, till ex-
empel uppträder Våra skär-
gårdars kör med deltagande 

sångare från Kökar. Men man 
ska även diskutera sig fram till 
vad man vill ha för projekt i 
framtiden. 

– Vi lever ju i en EU-värld 
så detta är bästa sättet att ver-
ka. Den här hösten avslutas 
många av projekten, som till 
exempel BUS-projektet, så nu 
gäller det att få fram resurser 
för att hålla kontakter vid liv, 
säger Martin Öhman.

Unga vill fortsätta
Agneta Österman, som repre-
senterar den svenska skärgår-
den i projektets styrgrupp, har 
jobbat mycket med BUS-pro-
jektet, Barnens & Ungdomar-
nas Skärgård. Genom pro-
jektet har ungdomar från de 
tre olika skärgårdsregionerna 
träffats.

– De är faktiskt rätt mo-
lokna nu när de lärt känna 
varandra och så får höra att 
det är slut. Så nu har vi i styr-
gruppen pratat om att även 
bjuda in ungdomar som del-
tagare i kulturtinget och även 
på andra sätt hitta resurser för 
ärliga ungdomsträffar, säger 
Agneta Österman.

Möten på fältet
Den senaste tiden har pro-
jektledare Anna Sundblom 
rest runt i de olika skärgår-
darna tillsammans med Mar-
tin Öhman för för att ta reda 
på vad folk vill ha för innehåll 
i projektet.

– Det viktigaste är att få idé-
er och träffa folk ute på fältet, 
säger Anna Sundblom. 

Nya möjligheter
När den nya programperio-
den startar kommer även de-
lar av Estland och Lettland 
att ingå i den berörda regio-
nen. Det betyder ökad kon-

kurrens om bidragspengarna 
men samtidigt även ökade 
möjligheter till samarbete 
med nya länder.

– Olika projekt kan ju också 
samarbeta med varandra. Hur 

kunde till exempel turism och 
kultur dra mer nytta av varan-
dra?, säger Richard Johans-
son från projektet Scandina-
vian Islands.

Projektet Skärgårdskultur 

genomförs med medel från 
Nordiska ministerrådets skär-
gårdssamarbete och Svenska 
kulturfonden.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

Förenar skärgården genom kultur
48.000 satsas på gränsöverskridning

Styr EU-projekt. Styrgruppen för projektet Skärgårdskultur har haft sitt första möte i Mariehamn. Gruppen består av, i främre 
raden från vänster, Agneta Österman från svenska skärgårdens intresseföreningars kontaktorganisation, åländska projektledaren Anna 
Sundblom, Eva Maria Mansnerus från Föglö samt stående från vänster Richard Johansson, projektet Scandinavian Islands, Bosse 
Östergren, Våra skärgårdars kör och Våra skärgårdars konstgille, och Martin Öhman, samarbetschef för Nordiska ministerrådets skär-
gårdssamarbete.  Foto: ERKKI SANTAMALA

Nu startar projektet Skär-
gårdskultur – en resurs för 
regionidentitet och lokal-
ekonomi.

– Projektet ska främja 
gränsöverskridande verk-
samhet och hjälpa de nät-
verk som redan fi nns, till 
exempel körer och inom 
bildkonsten, säger samar-
betschef Martin Öhman.
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D i g i t a l a n d
Dina sommarbilder

med de rätta färgerna

på kvalitets papper

snabbt levererade

och beställda så enkelt 

som möjligt med
FrontWeb/ Express

Gör något extra 

av dina bästa bilder med 
FrontWeb/ Prefi x

Skall du grattulera 

eller tacka någon,

bekanta dig med 
FrontWeb/ Design

Kulturfestivalen 1997 pågick 
mellan den 29 augusti-14 
september. Först ut av alla 
artister vid festivalen var 
svenska stå-uppkomikern 
Lasse Eriksson.

Inför uppträdandet träffa-
de Nya Ålands Patrik Dahl-
blom Eriksson för en inter-
vju. Eriksson berättade då 
att han skulle läsa lokaltid-
ningarna som förberedelse, 
för att se om han kunde hitta 
något bra stand up-ämne.

– Sedan anpassar jag mig 
efter publiken – hur gamla är 
dom? Förstår dom svenska? 
Är dom normalbegåvade? 
sade Eriksson och lovade 
att han inte skulle driva med 
den åländska publiken.

– Jag är mer intresserad av 
samhällsfrågor... men det lå-
ter väl tråkigt?

Efter Erikssons uppträ-
dande på Alvas kunde Nya 
Ålands utsände Veronica 
Allberg berätta att ett hund-
ratal personer hade kommit 
för att se showen. De fick 
höra Eriksson dra det obli-
gatoriska skämtet om att 
ingenting händer på Åland. 
Han påpekade att det inte 
ens stod något av värde i 
dagstidningarna och han 
funderade på varför arrang-
örerna över huvudtaget hade 

bett honom komma.
– Kanske de tycker att jag 

har något att tillföra ålän-
ningarna? Kanske de tycker 
att jag är begåvad? Men jag 
insåg efter ett tag att de nog 
inte var kapabla att bedöma 
en sån sak, sade han.

Eriksson drev också med 
den åländska sprithandeln, 
sin fru psykoterapeuten, de 
svenska politikerna, sex och 
kärlek och inte minst det då 
nya informationssamhället: 
Enligt Allberg lyckades han 
med inlevelse och en stor 
portion självironi charma 
publiken. 

– Erikssons show var en 
strålande inledning på kul-
turnatten. Är fortsättningen 
lika bra blir ingen missnöjd, 
skriver hon.

Humor på krogarna
Fortsättningen har varit lika 
bra. Sedan Eriksson gästade 

Alvas 1997 har stå-uppartis-
terna avlöst varandra på lö-
pande band.

1998 satsade Adlon stort 
på stå-upp komik. De bo-
kade in Lasse Lindroth, 
Peter Wahlbeck och Lennie 
Norman. Wahlbeck tog det 
säkra kortet och skämtade 
om Ålands litenhet.

– Ni ser inte alls lika ut, 
fast ni bor så isolerat här på 
Åland. Här skulle ju kunna 
förekomma inavel som i vis-
sa småländska byar där alla 
ser nästan identiska ut...

Nästa år, 1999, bjöd även 
Knorring in komikerna. Den 
här gången var det Johan 
Glans, Henrik Elmér och 
trollkarlen Martin som un-
derhöll.

Nya Ålands utsände Han-
na Navier gillade Elmér och 
Glans men var inte lika im-
ponerad av trollkarlen Mar-
tin.

– Även om man kunde 
skratta åt honom, stannade 
hans skämt vid fräcka kom-
mentarer om människor han 
såg i publiken, skrev hon.

Även i dag lever stå-upp 
komedin kvar på Åland och 
folk vallfärdar till Arken 
som numera är den krog 
som står för stå-uppen. De 
senaste åren har bland an-
nat komikerna Magnus Bet-
nér, Johan Glans, Mårten 
Andersson, Lena Frisk, Jan-
ne Westerlund och Thomas 
Järvheden uppträtt där. 

Och ingen verkar vilja 
ändra på det vinnande kon-
ceptet. Redan i höst kom-
mer nya komiker till Åland, 
bland andra Pontus Enhör-
ning.

MALIN LUNDBERG
malin.lundberg@nyan.ax

Stand-up går hem på Åland

Skojade 1997. Lasse Eriksson skämtade på Kulturfestivalen på Alvas 1997.

Först ut vid Kulturfesti-
valen som ägde rum på 
Åland för tio år sedan var 
komikern Lasse Eriksson.

– Blir fortsättningen lika 
bra blir ingen missnöjd, 
skrev Veronica Allberg 
efter att ha sett Erikssons 
show.

Nya Åland har grävt i ar-
kivet efter fl er stå-uppare 
som besökt Åland genom 
åren. Det visar sig vara en 
hel hög.

Skojar 2007. Lennie Norman drog skämt på Marieparks 
scen vid Summer in 2007. Stand-up går fortfarande hem. 
 Arkivfoto: JONAS EDSVIK
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SOMMARGÄSTEN /Jack Mattsson, Helsingfors och Åland

Han har komponerat, arrangerat och 
dirigerat mängder av musik sedan 
1970-talet. Men efter att i tjugofem 
år ha levt på, av och med musik dyg-
net runt, fi ck Jack Mattssons öron, 
sinne och kropp plötsligt nog.

– En morgon kom jag helt enkelt 
inte upp ur sängen. Det kändes som 
att det låg ett 300 kilos stenblock på 
bröstet, mina krafter var helt slut.

Det är tre år sedan och vägen till-
baka har varit lång och krokig, och 
än är den inte riktigt slut.

– Jag hade läst om utbrändhet och 
tänkte att ja ja, men det där händer 
aldrig mig. Så klart. Tji fi ck jag, säger 
han och ser allvarlig och lite ledsen 
ut.

En vanlig dag i Jacks liv kunde 
börja tidigt på morgonen med en in-
spelning som höll på till fyra på ef-
termiddagen.

– Sen slängde man i sig lite mat, 
för det mesta ohälsosam snabbmat 
så klart. På kvällen kunde det vara 
föreställning på teatern och efter 
det var jag ofta tvungen att sätta mig 
ner och få ordning på alla arrang-
emang inför morgondagen. När jag 
sedan kröp ner under täcket långt in 
på småtimmarna var det inte så lätt 
att få tag på sömnen. Musiken fort-
satte leva inom mig och snurra på i 
huvudet, det var omöjligt att stänga 
av den. Det är inte som en radio man 
bara kan knäppa av.

Jack sökte läkarhjälp och har mer 
eller mindre hållit sig borta från mu-
sikcirkusen, som han säger, sedan 
dess.

– Jag var så nerkörd att jag inte 
klarade av att höra en ton. Om jag 
gick in på café och det spelades mu-
sik gick jag genast ut. Det måste vara 
tyst, annars stod jag inte ut. Jag blev 
nästan lite folkskygg.

Depressionen som följde var av-
grundsdjup, men i dag mår han bätt-
re. Om än långt ifrån helt bra.

– Jag tar det långsamt. Det måste 
jag, det skulle vara jättefarligt att ris-
kera att hamna i samma fälla igen. 
Det är ett surt äpple att tvingas tug-
ga i sig, men det är priset jag betalar 
för det höga tempo jag höll under så 
många år. Ungefär som en svår, men 
egentligen inte oväntad baksmälla 
efter en intensiv fest.

Beatles brann upp
Men det är inte bara Jack själv som 
blivit utbränd – för trettio år sedan 
brann större delen av hans digra 
Beatles-samling upp i en lägenhets-
brand.

– Jag hade varit hemma på Åland 
en vecka och när jag kom tillbaka till 
min lägenhet möttes jag av en svart-
bränd dörr. Det var en rejäl chock. 
Jag kände inga av mina grannar så 
ingen hade kontaktat mig när det 
brann. Tack och lov hade man ändå 
känt lukten och larmat brandkåren 
innan någon hann komma till skada.

Det var en sönderfrätt kyl-
skåpssladd som var upphovet till 
branden och den som gjorde sig skyl-
dig till att hans stolthet, den omfat-
tande samlingen med Beatles-skivor, 
brann upp.

– Det jag sörjer mest är väl min 
samling med julskivor, sådana där 
tunna plastsingelskivor som man inte 
kan köpa utan som endast fanclubs-
medlemmar fi ck. Riktiga rariteter. 
Jag har bara en kvar.

Efter branden kom samlandet lite 
av sig.

– Är det inte en gammal original-

skiva utan en nyutgåva typ ”The Best 
of the Beatles” made in Thailand 
så går jag garanterat förbi den. Och 
John Lennons gamla tandborste för 
ett par tusen pund är jag heller inte 
intresserad av.

The Butlers (med u)
Intresset för sextitalets stora musikgu-
dar har däremot inte avtagit med åren.

– När jag hörde ”I Wanna Hold 
Your Hand” för första gången på 
Sveriges radio blev jag starkt berörd 
– som ”fångad av en stormvind”, sä-
ger han och ler brett.

Året var 1964 och sedan dess har 
Beatlarna varit något av husgudar 
hos Jack.

– Ju äldre jag blir, desto mer av-
skyr jag popmusik – men Beatles dör 
aldrig, inte för mig. De är lika viktiga 
i dag som då.

Intresset för idolerna var så stort 
att att han i början av 1980-talet bil-
dade en egen popgrupp, The Butlers 
(eller ”Dö Bultärs”, som man sa på 
Åland), som spelade Beatles-musik.

– Vi imiterade helt enkelt våra ido-
ler – vi hade till och med samma in-
strument, förstärkare, kläder, allt. Vi 
hade väldigt roligt tillsammans!

Svaret på frågan om de en gång så 
populära Butlarna kan tänkas åter-
uppstå någon gång i framtiden, läm-
nar dessvärre ingen tjock tråd för 
fansen att klamra sig fast vid.

– Det ser jag nog inte så stora möj-
ligheter till, vi är alla så utspridda i 
dag. Det var ju också det som i tider-
na gjorde att vi tvingades sluta. Men, 
man ska aldrig säga aldrig – man vet 
aldrig hur landet ligger i framtiden.

Musikteater om Joel
Helt och hållet har inte Jack lagt 
musiken på hyllan. Tillsammans 
med författaren Lars Huldén håller 
han på med ett längre stycke om Joel 
Pettersson.

– Vi hade tänkt erbjuda musikdra-
mat, eller operan, som öppningsnum-
mer till invigningen av Alandica Kul-
tur & Kongress. Librettot är färdigt 
och musiken har delvis tagit form, 
men intresset har verkat så svalt i 
maktens korridorer att jag för tillfäl-
let lagt komponerandet åt sidan.

– Man befarar att det skulle bli en 
alldeles för dyr produktion. Men det 
var ”Katrina” också, och den talas 
det om än i dag.

Att besätta rollerna skulle enligt 
Jack inte vara svårt.

– Det fi nns fantastiskt duktiga 
sångare på Åland, det bevisade se-
nast konserten ute på Andersudde. 
Det fi nns en enorm musikalisk kapa-
citet på Åland i dag, större än man 
hade vågat drömma om för några år 
sedan. Vi har en sångarkår i världs-
klass och det är något att vara stolt 
över.

– Och tänker man på det, så tror 
jag faktiskt att varendaste en av dem 
har en faktor gemensam – Kaj-Gus-
taf Sandholm. En fantastisk man 
som lämnat outplånliga spår på den 
åländska musikhimlen!

Det var just den sångareliten man 
hade i åtanke för musikdramat/ope-
ran om Joel Pettersson.

– Vi får se hur det blir. Men jag 
skriver inte längre för skrivbordslå-
dan.

Stolt över ”Katrina”
På tal om musikteatern ”Katrina”, 
som visades tre somrar med pre-
miär sommaren 1997, är det också 
det verk som Jack Mattsson i dag är 
mest stolt över.

– Jag är mycket glad över att ha 
fått vara delaktig i den produktionen. 
Förutom ensemblen som var helt 
otrolig med många utmärkta artister 
– fl ertalet dessutom från Åland – och 
en amatörkör som lät hur proffsig 
som helst, var ju publiken helt fan-

tastisk. Inte ens ösregn kunde hindra 
folk från att komma, trots att den 
inte spelades under tak. Den skulle 
förtjäna att sättas upp igen.

– Det låter kanske lite skrytigt, 
men jag är faktiskt väldigt stolt över 
den. Men det kanske man får vara 
utan att behöva skämmas?

Att välja ut det han är mindre stolt 
över tycker han är knepigare.

– Jag har ju gjort så mycket skräp 
under årens lopp, det är svårt att väl-
ja ut det allra värsta, säger han med 
ett litet skratt.

– Men vinnaren blir kanske ändå 
”Glädjens stad” som Randolph Rey-
mers sjöng in. Han gjorde ett ut-
märkt jobb, men kompositionen är 
verkligen inte mycket att hurra för. 
Hör jag den på radion springer jag 
fort och knäpper av den!

Älskar dofter
Eftersom musik inte längre är allt i 
Jacks liv, fi nns det tid över för annat. 
En del av den ägnar han gärna böck-
erna och tidningarna på Richardsga-
tans bibliotek i Helsingfors.

– Där trivs jag verkligen! Jag kan 
sitta i timtal och läsa, i lugn och ro. 
Det blir allt möjligt – mycket fi losofi , 
religion, språk, Dostojevskij, memo-
arer och sånt.

På sadeln till sin svarta 21-växlade 
Insera tillbringar han också gärna le-
diga stunder.

– Jag cyklar mycket, i Helsingfors 
kan man cykla hur långt som helst. 
Jag cyklar helst på naturvägar, i sko-
gen, vid havet – frisk luft blåser bort 
damm och dofterna är underbara 
bara man kommer bort från centrum 
och storstadslukterna. Jag stannar 
ofta upp en stund på vägen och drar 
in friska dofter i lungorna – jag älskar 
dofter! Särskilt doften av hav – som 
den öbo man ju ändå är.

LINA ANTMAN
lina.antman@nyan.ax

Brann för musiken 
– tills han nästan brann upp själv

Bra musik-
liv. Efter trettio 
år i Helsingfors 
är Jack Mattsson 
inte främmande 
för tanken på att 
fl ytta hem igen. 
– Åland betyder 
mer för mig i dag 
än det gjorde när 
jag bodde här 
och i dag fi nns 
det dessutom ett 
musikliv här som 
inte fanns då. 
Tiden får utvisa 
hur det blir.  
Foto: JONAS
EDSVIK

Musik är inte längre allt i Jack 
Mattssons liv. En tid hade han 
fått så nog av musiken som jämt 
snurrade i hans huvud att han 
inte ens klarade av minsta lilla 
tonslinga – om det spelades 
musik på caféet han var på väg 
in på vände han på tröskeln.
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Bror Husell och Horst Frisch, 
som bor i Brunsbüttel i västra 
ändan av Kielkanalen i Tysk-
land, pratar som om de skulle 
träffas över en kaffekopp alla 
dagar.

I själva verket har det gått 
52 år sedan de träffades se-
nast. Inte heller har de hållit 
kontakt på något annat sätt 
sedan 1955 när de jobbade 
tillsammans.

– Jag visste inte att Horst var 
på väg förrän min son Jhonny 
ringde från rederikontoret på 
fredagsmorgonen. Jag kunde 
inte tro att det var sant, säger 
Bror.

Hittade fotografi 
När Horst Frisch nyligen gick 
igenom gamla fotografi er 
hittade han ett foto med tre 
glada ynglingar på. Den ena 
var han själv, den andra var en 
tysk kamrat och den tredje var 
Bror Husell. Fotot togs om-
bord på Kallsö i Hull.

Han visste att Bror hade ett 
rederi. Under sina många år 
som slussmästare i Kielkana-
len hade han sett fartyg med 
bokstäverna BHC på skorste-
nen och antog – mycket riktigt 
– att det stod för Bror Husell 
Chartering.

– Så jag kontaktade en 
skeppsmäklare och frågade. 
Via internet kom jag sedan vi-
dare. Jag väntade tills semes-
trarna vr över och så tog jag 
bilen och åkte iväg, berättar 
Horst.

Väl framme i Mariehamn 
stegade han in på rederikon-
toret och visade fotot. Jhonny 
Husell kände igen fadern.

Horst Frisch pratar fortfa-

rande bra svenska. Språket 
lärde han sig ombord på Kall-
sö där sex tyskar, sex svenskar 
och en åbobo jobbade tillsam-
mans.

– Och jag lärde mig ganska 
bra tyska fast jag alltid har 
haft rätt så svårt för språk, be-
rättar Bror.

Kallsö var Gustaf Eriksons 
första kylfartyg. Bror var 23 år 
och båtsman, Horst var nyss 
fyllda 16 år och jungman.

Det är roligt att lyssna när 
de kommer igång och minns. 
Blåbärsfrakterna, till exem-
pel.

Blåbären var lastade i kor-
gar som rymde några liter. Bä-
ren skeppades från Polen till 
England. Till hamnen i Polen 
fraktades de med järnväg.

Kallsö, som kunde kyla gods 
ner till 18 grader, fraktade 
smör, kött, höns och fi sk. Be-
hovet var stort i England un-
der efterkrigsåren.

Fartyget gick långt upp i 
Themsen för att lossa lasten.

– Vi lossade mittemot Big 
Ben.

Klädköp ombord
Hamntiderna var korta och 
sjömännen jobbade mycket. 
Möjligheterna att spara peng-
ar var stora.

Ja, utom när klädförsäljarna 
kom ombord i hamnarna och 
packade upp sina stora väs-
kor.

– Byxorna som jag har på 
fotografi et måste jag ha köpt 
strax före. De har ju press-
veck. Inte fi ck man till några 
såna ombord, säger Bror och 
tittar närmare på kortet.

– Och jag har ny skjorta. 
Den tog jag med hem till min 
bror och så köpte jag en ny 
nästa gång igen, minns Horst.

Efter tiden på Kallsö skil-
des deras vägar. Bror fortsatte 
på Korsö, ett annat GE-far-
tyg, och Horst seglade vidare 
på svenska och tyska fartyg. 
Bland annat fraktade han dy-
namit till Kina.

Horst har jobbat tillsam-
mans med andra ålänningar 
än Bror, men de fl esta är döda 
i dag. Bara en lever, Calle 
Wahlbeck i Mariehamn. Han 
kanske också får ett telefon-
samtal – Horst Frisch stannar 
på Åland ända till den 12 sep-
tember.

Text & foto: ANNIKA ORRE
          annika.orre@nyan.ax

Uthållig energi

Marathon

SJÄLVSTYRELSEPARTIET FÖR HELA ÅLAND

Gammalt foto visade vägen
Bror Husell och Horst Frisch träffades efter 52 år

Salta gossar. Horst Frisch, 16 år, står längst till höger på fotot från 1955. Bror Husell, 23, står i 
mitten. Med hjälp av fotografi et hittade tysken sin åländska jobbarkompis från året på Kallsö. Längst 
till vänster står en annan tysk arbetskamrat.

Tysken Horst Frisch 
seglade tillsammans med 
ålänningen Bror Husell på 
kylfartyget Kallsö 1955.

Sedan dess har de inte 
träffats – förrän i fredags. 
Ett gammalt foto ledde 
Horst in på rätt spår.

Historier. Horst Frisch och Bror Husell kom fort i berättartagen när de träffades efter 52 år. Min-
nena från året på Kallsö är många. Här är det korgarna med blåbär som avhandlas.

� 65 personer har anmält sig 
till tvådagars evenemanget 
om drogförebyggande som 
Ålands nykterhetsförbund 
ordnar den 8-9 oktober.

Nykterhetsförbundet ord-
nar evenemanget, som går 
under temat ”Stärkt själv-
känsla - Mindre beroende?” 
tillsammans med bland andra 
Ålands landskapsregering, 
Fältarna, Fri Från Narko-

tika och Socialmissionen på 
Åland. Under dagarna tas 
medberoende, föräldrastöd, 
råd till anhöriga till missbru-
kare och hur man får bättre 
självkänsla upp. 

Föreläsningar hålls av bland 
andra kyrkoherde Jan-Erik 
Karlström, ungdomsledare 
Cita Nylund och Lena Nevan-
der-Friström, socionom och 
författare. (ml)

Många vill dryfta drogproblem
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Malin Tillström
Epost: malin.tillstrom@nyan.ax

Telefon: 528 478

Luftföroreningarna är inte 
de bästa i Peking.
 PINGISSPELAREN J-O WALDNER 
 FÖRBEREDER SIG FÖR OS 2008”

Utöver knäskadade målvakten 
Antti Kuismala, har tränaren 
Pekka Lyyski en relativt intakt 
trupp att tillgå.

– Det är ungefär som det 
ska vara bortsett från att både 
Sandvärn (Erik) och Ahn-
ström (Daniel) är borta, säger 
han.

Laget har haft ett två veckor 
långt uppehåll på grund av 
landslags- och Europakval-
matcher.

– Det är aldrig bra med så-
dana här uppehåll, men å an-
dra sidan har Viikingit haft ett 
längre än oss, och det kan vi 
kanske utnyttja. Det är bätt-
re om alla spelat lika många 
matcher och så är det paus när 
det är paus. Det är så få liga-
spelare som fi nns i landslaget 
att det inte hade stört en enda 
människa om vi hade spelat 
våra matcher.

Dock har IFK försökt vända 
ledigheten till sin fördel.

– Spelarna har behövt de 
här lediga helgerna och det 
har synts på intensiteten på 
träningarna.

Positiv känsla
Senast lagen möttes på Vii-
kingits hemmaplan, slutade 
matchen 2–2.

– Vi hämtade upp underlä-

ge två gånger och det blev en 
positiv känsla i och med det. 
Efter det har vårt spel fung-
erat bra.

Viikingit ligger på samma 
poäng som mariehamnslaget, 
men med en match mindre 
spelad. Lyyski tror att tre po-
äng kan inkasseras om IFK 
spelar på det kunnande och 

den nivå laget har, men vågar 
ändå inte ta ut någon seger i 
förskott.

Full tilltro
Däremot har han full tilltro 
till reservmålvakten Anders 
Överström som med största 
sannolikhet axlar rollen mel-
lan stolparna på söndag i kon-

kurrens med nyförvärvet Wil-
lis Ochieng.

– Han har spelat jättebra i 
ligacupen och för IFFK hela 
året i de matcher jag sett, och 
laget litar också på honom. 
Killarna vet ju vad Anders 
har presterat på träning och 
i matcher, så inom laget fi nns 
en helt annan tillförlit än vad 

det kanske fi nns hos en utom-
stående som inte sett honom 
så mycket.

Kuismalas bortfall är inget 
som tyngt laget alltför mycket 
under veckan.

– Det har säkert stört kon-
torspersonalen mer än laget.

MALIN TILLSTRÖM
malin.tillstrom@nyan.ax

Viktig poängmatch för IFK

Tuff drabbning. Patrik Rikama och hans lagkamrater i IFK Mariehamn har tre viktiga poäng att hämta i matchen mot Viikingit på 
söndag. Bilden är från en tidigare match mot TPS.  Foto: JONAS EDSVIK

FOTBOLL. För att lämna 
bottenkänningen bakom 
sig, är varje kommande 
match oerhört viktig för 
IFK Mariehamn.

 På söndag väntar Vii-
kingit på Wiklöf Holding 
Arena, en match som på 
pappret kan sluta i hem-
malagets favör.

Antti Kuismala, 31, smällde 
sitt knä så pass illa i intern-
matchen i tisdags att han nu 
måste genomgå en titthålso-
peration. 

– Det innebär att han är 
borta en månad vilket i prin-
cip innebär resten av säsong-
en eftersom han ska komma 
tillbaka också, säger klubbdi-
rektör Peter Mattsson.

– Om Anttis skada hade 
varit av den lindrigare sorten 
och han skulle kunna vara 
tillbaka inom kort skulle vi 
inte behöva ta in en ny mål-
vakt, men eftersom situa-
tionen blev som den blev så 
beslutade vi att värva en mål-
vakt till som vi nu har lyck-
ats hitta på kort varsel under 
dagen.

I A-landslaget
IFK-ledningen hade inled-
ningsvis två svenska målvak-
ter på gång för en snabb över-
gång.

– Den ena tackade nej sent 
i går (läs: torsdag) kväll och 
den andra i morse.

Till slut fi ck klubben napp. 
26-årige Willis Ochieng, som 
mäter 185 centimeter och vä-
ger 81 kilo, är klar för IFK res-
ten av säsongen.

– Han är med i Kenyas A-
landslagstrupp, och har nu 

spelat i Skellefteå FF, säger 
Peter Mattsson.

Det blir ändå med största 
sannolikhet reservmålvakten 
Anders Överström som vaktar 
målet i matchen mot Viikingit 
på söndag.

MALIN TILLSTRÖM
malin.tillstrom@nyan.ax

tfn 528 478

Ersätts av kenyan
Kuismala borta en månad

En månad. Antti Kuismala skadade menisken så illa att han 
blir borta omkring en månad. Men han kan läka sitt knä i lugn och 
ro, IFK har värvat en ersättare från Kenya. 
 Foto: ERKKI SANTAMALA

FOTBOLL. Efter magne-
tröntgen visar det sig att 
IFK Mariehamns förste-
målvakt Antti Kuismala har 
en inre meniskskada.

Nu har IFK-ledningen 
värvat en 26-årig kenyan 
som ska lösa målvaktskri-
sen.

Det handlar om Daniel Jo-
hansson som, åtminstone 
tillfälligt, lämnar svenska di-
vision I-klubben Friska Viljor 
samt Mohamed Bellahassan. 
Johansson fi nns med i IFK:s 
truppen på söndag när laget 
möter Viikingit.

– Inte i startelvan eftersom 
han inte hinner till dagens 
(läs: torsdagens) träning, men 
åtminstone på bänken, säger 
tränaren Pekka Lyyski.

Till IFFK
Bellahassan förstärker dock 
farmarlaget IF Finströms-
kamraterna i lagets jakt på att 

hålla sig kvar i division II.
– Vi vill ju att IFFK stannar 

kvar i tvåan, säger Lyyski och 
fortsätter:

– Han har en strålande spel-
teknik, han kan sätta upp tempo 
i matchen, har en fi n spelupp-
fattning och härlig bollteknik. 
Han är lite ung ännu, men har 
en stor förmåga och jag ser stor 
potential i honom.

Att det inte blir IFK för 
honom i höst beror dock inte 
bara på hans ålder.

– I IFK har jag redan tre 
spelare på den position han 
spelar i; Justus Vajanne, Sasa 
Stevic och Peter Sjölund. Där-
för vore det naturligt om han 
spelar i IFFK, men han ska 
träna med IFK i vilket fall som 
helst, säger Pekka Lyyski.

MALIN TILLSTRÖM

Anfallarna skrev på

Klar duo. Daniel Johansson (tv) förstärker IFK Mariehamn 
resten av säsongen medan Mohamed Bellahassan återfi nns i IF 
Finströmskamraterna.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS

FOTBOLL. Bägge anfal-
larna som testspelat för 
IFK Mariehamn är kontrak-
terade säsongen ut.

FRIIDROTT. Vasabladets 
Niklas Nyberg beklagar sig i 
en sportkrönika över de ute-
blivna fi nska framgångarna i 
det pågående friidrotts-VM i 
japanska Osaka. Som exempel 
nämner han den sydafrikan-
ske OS-medaljören i diskus, 
Frantz Kruger, som nyligen 
blev fi nsk medborgare.

”Ta en sydafrikan av yttersta 
världsklass som säger sig vara 
i form, gör honom till fi nsk 
medborgare, skaffa honom 
alla rätt papper så att han får 
tävla, skicka iväg honom på 
VM och sätt till slut på honom 
en fi nländsk landslagsdress. 
Vad får du då? Jo, en fl opp.”, 
skriver Nyberg.

Han skyller inte på Kruger, 
utan på den blåvita lands-
lagsdressen. Han funderar på 
om inte ålänningarna kunde 
rycka ut: ”Så nästa gång en 
bra idrottare vill tävla för oss, 
ta reda på om han eller hon 
får tävla i någonslags neutral 
tävlingsdress. Kanske Åland 
har någon i gömman hemma 
hos herr Wiklöf? Kruger i en 
åländsk tävlingsdräkt hade 
kämpat om en medalj. Kruger 
i en fi nländsk blir likadan som 
de fl esta andra som är här. 
Underpresterare.” (mt)

Krönikör 
tror på
neutral 
Ålandsdräkt

 FOTBOLL. Damettan och 
herrtvåan avslutades i en en-
kel serie utan slutspel där LIF 
Elit stod som slutsegrare i 
förstnämnda och Labylabans 
Bästa i sistnämnda.

I herrettan däremot, har 
ett slutspel pågått under sen-
sommaren. I semifi nalen slog 
Strandnäs Stål ut Fett med 
klara 3–0 medan TK Ripan 
gick segrande ur sin semifi nal 
mot Ragazzi med 4–3 efter 
straffl äggning. Det innebär att 
Strandnäs och Ripan möter 
varandra i en renodlad fi nal 
15 september 18.00 på Back-
ebergs sportfält.

– Lagen fi ck själva bestäm-
ma datum och valde, på grund 
av arbets- och skolförhinder, 
att skjuta upp matchen cirka 
två veckor. Samtidigt innebär 
detta att båda lagen kommer 
till start med bästa tänkbara 
spelarmaterial, rapporterar 
Ålands fotbollförbund. (mt)

Datum fastställt i
herrarnas korpfi nal

SEGLING. Alandia Sailing 
Team med skepparen Staffan 
Lindberg tävlar just nu i gra-
de 1-tävlingen Yava Trophy i 
Moskva. Det rör sig inte om 
en tourtävling, men ger chans 
till poäng på världsrankingen 
i matchracing. På spel står 
dessutom en prispott på hela 
80.000 dollar.

Efter första dagen vann 
Lindberg och hans besättning 
Magnus Hansson, Carl-Jo-
han Uckelstam och Robert 
Skarp fyra seglingar och för-
lorade en i grundomgången. 
Under andra dagen lade AST 
till två segrar och ytterligare 
en förlust. Tävlingarna pågår 
till söndag och totalt tolv lag 
gör upp om segern. (mt)

Lindberg bra
med i Moskva
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Sportens kom ihåg

� �  IFK Mariehamn-bordtennis: 
Höstens bordtennisträningar börjar 4 
september. Vi tränar i Idrottsgården 
på tisdagar, juniorer 18.00-20.00, 
seniorer 20.00-22.00. Nu fi nns det 
plats för fl era nya juniorer. Info och 
anmälningar (såväl nya som gamla 
spelare) kontakta Harry Lindqvist. Tfn 
16217, harry.lindqvist@crosskey.fi 

� �  IFK-simning: Grupperna 
startar 3 september. Inskrivning 
tisdag 17.00 på Mariebad. Vid frågor 
ring Bea tfn 040-5894510.

� �  Föglö JVF: Ålands Fiskför-
ädlings vandringspris på älg och 
frigevär plus lag. Söndag 12.00 i 
Föglö, Granboda.

� �  IFK-veteranhockey: Säsong-
start måndag 3 september 20.00. 

� �  BK-smash: Klubbtim-
marna börjar i Bollhalla måndag 3 
september. Måndagar och Ons-
dagar 18.00-20.00 för juniorer och 
nybörjare. Måndagar och onsdagar 
19.00-21.00 för seniorer. Närmare 
info Perre, telefon 0400529242.

� �  ÅMK/ACC-motorsport: Kon-
banekörning på fl ygfältets parkering på 
lördag 11.00-17.00. Förare på plats för 
anmälan och besiktning 08.00-09.00.

� �  MLK-tennis: Vuxenkurser i 
tennis för alla spelstyrkor. Torsdagar 
18.00-19.00, el. 19.00-20.00. Under 
perioden: 13.9-25.10. Tränare: 
Magnus Hjulström Anmälan senast 7 
september till MLK´s kansli tel 23337 
eller mlk@aland.net.

� �  ÅBSK-agility: Den 8-9 
september hålls en introduktionskurs 
i agility på plan i Torp. Tid 12.00-
16.00 båda dagarna. Hunden bör 
ha fyllt 1 år. Anmälan och frågor till 
Gerda, telefon: 31308 eller mail: 
gerda.peter@vantenn.net Anmäl-
ningsavgift för medlemmar 10 euro 
betalas in på ÅBSK:s konto 660100-
2100048. För icke-medlemmar 20 
euro.

� �  ÅMK- folkrace: Talka lördag 
ute på banan i Lemland. Tävling 8 
september. Tid 11.00. Anmälning 
görs till Sandra 040 70 89 882 eller 
http://home.aland.net/folkracealand. 
Senast torsdag 6 september 18.00. 
Annars dubbel avgift.

� �  RK Sleipner: Dressyrtävling 
med Ålandscupen del 1 söndagen 9 
september 09.00. Klasser: Program 
för debutantfälttävlan (kort bana, 
Cup LC, ekipage som ej startat 
LB), LB:0 fi nskt 2000 (cup LB), 
LA:1 fi nskt 1983 (cup LA, träns), 
LA:2 fi nskt 2003 (fri betsling). 
Domare Lena Halen, Helsingfors. 
Anmälan till Sleipner 13418 eller 
sleipner@aland.net senast tisdagen 
4 september 20.00. Proposition på 
hemsidan www.sleipner.aland.fi . 
Frågor till Sleipner eller Marie 0457-
3424969.

� �  RK Sleipner: 30+ cup 
söndagen den 16 september 13.00. 
Dressyr LC:2 fi nskt 2000 – LB:0 
fi nskt 2000 – LA:1 fi nskt 1983 + 
hoppning 20 – 60 – 80 cm. Cupen = 
1 klass dressyr + 1 klass hoppning. 
Öppen för ryttare 30 år och äldre. 

Grillmiddag efter tävlingen. Mer info 
på hemsidan. Anmälan till Sleipner 
13418 eller sleipner@aland.net 
senast onsdagen den 12 september. 
Frågor till Sleipner el Marina 040-
5762396.

� �  Våsc-innebandy: Träning-
arna i Baltichallen börjar vecka 36. 
Flickor: åk 3-4 torsdagar 16-17.00, 
åk 5-6 torsdagar 15-16.00, åk 7-9 
torsdagar 20-21.00. Pojkar: åk 3-4 
onsdagar 17-18.00, åk 5-6 mån-
dagar 16-17.00, åk 7-9 måndagar 
20-21.00 samt torsdagar 20-21.00. 
Herrar måndagar 20-21.30 samt 
torsdagar 21-22.30.

� �  MPF-bowling: Träningen 
är på måndagar 12.00-14.00 och 
torsdagar 12.00-15.00.

� �  MLK-tennis: För er som vill 
resa till Stockholm och se semifi -
nalerna i Stockholm Open den 13 
oktober så är sista anmälningsdagen 
den 14 september på Bollhalla.

� �   IFK-bowling: Tisdags-
träningarna börjar 4 september 
19.00-20.00.

� �  IFK-simning: Det fi nns fortfa-
rande några lediga platser i talang, 
kandidat och magistergrupperna. 
För närmare information ring Bea 
040-5894510.

� �  ÅID-orientering: OL-cups-
fi nal vid Vikingahallen söndag 9 
september med första start 13.00. 
Anmälning senast onsdag 5 septem-
ber till ÅID:s kansli tfn 19170.

För andra gången i år arrang-
erar Ålands motorklubb kon-
banekörning vid Mariehamns 
fl ygfält. Banan och upplägget 
är detsamma som de tidigare 
tävlingarna för att deltagarna 
lättare ska kunna pressa sina 
tider.

– Vi har inte ändrat något 
efter som det visat sig vara ett 
bra koncept. De som kört nå-
gon gång tidigare har en för-
del av att banan ser likadan ut, 
eftersom vissa hade svårt att 
lära sig den efter första gång-
en, säger arrangören Rikard 
Järvinen och tillägger:

– De fl esta har gillat banan 
och vi hade lite tur som fi ck 
den så bra och varierande från 
början.

Han räknar med att många 
bilar fi nns med i startfältet 
och hoppas också att dam-
sidan utökas med fl er än de 

två, tre som brukar delta.
– Det fi nns tjejer som kör 

som biltjuvar också, säger Jär-
vinen med ett skratt.

Åker sidledes
På plats fi nns för första gång-
en ett driftingstall som visar 
upp en bil och informerar om 
sporten. Drifting är ett sätt att 
framföra en bil kontrollerat i 
sidled sladdandes längs en as-
falterad bana och är oerhört 

stor i både Japan och USA.
– Från början var driftingen 

en teknik att ta sig ur en farlig 
situation om någon till exem-
pel vurpat framför en. Istället 
för att bromsa och åka in i en 
mur, slirar man runt platsen.

Enligt planerna ska stallet 
också visa upp hur drifting går 
till rent praktiskt.

MALIN TILLSTRÖM
malin.tillstrom@nyan.ax

tfn 528 478

Driftingstall på besök
under konbanekörning

Samma bana. Konbanekörningen går runt samma bana 
som de två tidigare gångerna tävlingen arrangerats vid Marie-
hamns fl ygfält.  Foto: JONAS EDSVIK

MOTORSPORT. När den 
andra konbanekörningen 
för året går av stapeln 
i dag, fi nns ett stall på 
besök som visar upp den 
rykande sporten drifting.

SEGLING. Den åländska 
duon Mathias Dahlman 
och Tobias Dahlman deltog 
i svenska mästerskapen för 
starbåtar i Lidköpring förra 
helgen. Bland 31 båtar slutade 
duon på en fi n fjärdeplats efter 
fyra seglingar, där en tredje-
plats blev ålänningarnas bästa 
resultat. Slutresultatet visar på 
hur jämnt det var, Dahlmans 
slutade på 12 poäng medan 
både silver- och bronsmedal-
jör slutade på tio poäng. (mt)

Dahlmans slutade
fyra i SM i starbåt

FOTBOLL.  Ligalaget Tam-
pere United blev utslaget av 
norska Rosenborg från Cham-
pions League på onsdagskväl-
len. 

Det norska laget slog Tam-
merforslaget i returen med 
2–0 (1–0) och gick med 5–0 
sammanlagt vidare som enda 
nordiska lag till gruppspelsfa-
sen. Det är elfte gången som 
Trondheimsklubben kvalat in 
till den penningstinna turne-
ringen.

Trots förlusten fortsätter 
dock TamU med Europeiska 
matcher. Laget har lottats 
mot franska Bordeaux i den 
första omgången av Uefacu-
pen. 

Första matchen spelas i 
Frankrike 20 september med-
an returen sker i Tammerfors 
4 oktober. Segraren i match-
paret går till gruppspelsfasen 
i vilken ännu inget fi nländskt 
lag spelat.  
(FNB/mt)

Rosenborg slog TamU i returen
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lördagsnöje

Fem Fyra Tre Två Ett

Finland. 
En konstnär.

Född 1951 
i Tammerfors.

Använder ofta 
citat i sina verk.

Har nått en bred 
publik genom vy-

kort och affi scher...

...som har ett visst 
djur som ständigt 

motiv.

Har inget 
med Ankeborg 

att göra.

Nöje. 
En tv-serie.

Första avsnittet 
sändes 22.9 1994.

Skapad av Martin 
Kauffman och 
David Crane.

Den sista säsong-
en av tio sänder 

2004.

Joey, Chandler och 
Rachel är några av 

karaktärerna.

Handlar om sex 
vänner i New York.

Teknik. 
Ett föremål.

Lanserades 1979... ....men används 
inte längre.

Gav namn åt en 
svensk popgrupp.

Ett engelskt ord är 
den svensksprå-

kiga benämningen.

En bärbar kasett-
bandspelare.

Åland. 
En person.

Blev 1993 heders-
doktor vid Åbo 

akademi.

Har bott i Afrika... ...vilket behandlas 
i fl era av hennes 

böcker...

... som t.ex. i den 
Finlandiapris-nomi-

nerade ”Sand”.

Född på Kökar,
bor numera i 

Borgå.

Biologi. 
Ett djur.

Kräldjur med
fyrkamrigt hjärta

Tänderna byts 
kontinuerligt ut.

Den största arten 
kan bli 10 meter 

lång och väga ett 
ton.

Sägs gråta falska 
äventyr.

Släkt med
alligatorn.

NYANFAJTEN

”Vid 370 meter låtsades jag snubbla 
på skenan och föll ihop i en 
pipande, andfådd, gråtande hög.

 FRED FORSELL

Svar: 1. Kaj Stenvall, 2. Vänner (Friends), 3. walkman/freestyle, 4. Ulla-Lena Lundberg, 5. krokodil

LÖRDAG 1.9
DANS
� �  Arkipelag restaurangen 
kl 21.00. Four Fun.
� �  Eckerö restaurang Kä-
ringsund. Farthållarna.
� �  Saltvik Solbacka kl 
20.30. Leif Hagbergs orkester 
från Nyköping.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. No Comments. spelar i 
nattklubben.
� �  Dinos. Rockkaraoke och 
Made in Thailand.
� �  Parks bar kl 22.00. Tru-
badur Tobbe Hoxell.

SKOLFRED
� �  Mariehamn Torget kl 
12.00. Skolfred utlyses av kultur- 
och utbildningsminister Camilla 
Gunell. Elever från Strandnäs och 
Kumlinge uppträder med musik, 
dans och textläsning.

TV
� �  Finlands TV1 kl 18.15. 
Finländsk antikrunda med inslag 
från Åland. ”Det är 150 år sedan 
bombardemangt av Bomarsund 
på Åland. I programmets andra 

del värderas ålänningars gamla 
föremål” heter det i programta-
blån.

SÖNDAG 2.9
TV
� �  Nelonen kl 12.30. 
Sammandrag från fredagens 
fi nska mästerskap i fyrverkeri. 
Den åländske fjolårsvinnaren 
Johan Holländer är en av de 
tävlande.

VANDRING
� �  Lemlands kyrka kl 13-
16. Lena Isaksson-Ahlskog 
guidar och berättar om Joel 
Pettersson. Matts Stenlund 
läser utvalda texter.

Johan Holländer och hans före-
tag Joho Pyro tävlade i går i fi n-
ska mästerskapen i fyrverkeri. 
På söndag visar fi nska Nelonen 
ett sammandrag. 

OBS Det händer

Elevråd är lagstadgade och 
ska finnas i varje högstadium 
som en länk mellan skolan, 
skolnämnden och eleverna.

– Ett bra elevråd ska vara 
rättvist och schysst och 
lyssna på eleverna. Elevrå-
det ska inte bestämma allt 
själva, utan ta hänsyn till vad 
de andra tycker, säger Elin 
Stenroos som är elevråds-
ordförande på Sottunga.

– Det är viktigt att man är 
engagerad. Det är trist om 
mötestiden går till att bara 
hänga och lyssna på musik, 
då känns det inte så motive-
rat att vara med, säger Fög-
lös elevrådsordförande Filip 
Karlström.

Den dagslånga kursen, 
som inleddes kvällen innan 
med avspänt lära känna 
varann-program, har hållit 
på några timmar och de två 
elevrådsordförandena är re-
dan nöjda.

– Den kurs som hölls i vå-
ras var lite tråkig, mest före-
läsningar. Nu känns det mer 
angeläget. Men det kanske 
också beror på att jag är 
ordförande i år, då var jag 
bara medlem, säger Filip 
Karlström med ett vänligt 
litet flin.

Båda är annars nöjda med 
de skolor de går i.

– Vår skola är faktiskt så 
bra den bara kan bli, det är 
inget konkret jag skulle vilja 
ändra på, säger Elin Sten-
roos.

Filip Karlström håller 
med, men tillägger efter en 
stunds funderande att det 
kanske kunde vara lite min-
dre nojsigt på rasterna.

– Det är jobbigt när det 
blir nojsigt.

Dramatiserar problem
Efter pausen fortsätter man 
med rollspelen. Eleverna får 
gruppvis fundera kring olika 
problem som kan uppstå i ett 
elevråd, och sedan spela upp 
en tänkbar problemsituation 
för de andra.

Ett elevråd vill köpa in 
sju godisautomater och en 
skön soffa, och klubbar ige-
nom beslutet trots kassörens 
tappra protester.

– Hela elevrådet ansvarar 

för ekonomin, så det är viktigt 
att man lyssnar på kassören och 
håller reda på hur fi nanserna 
ser ut innan man rusar åstad 
och köper en massa saker, säger 
Malou Zilliacus från Finlands-
svensk skolungdom (FSS) och 
som håller i dagens program.

– Och kanske tar reda på vad 
en godisautomat kostar först. 
Vad man nu ska med sju styck-
en till, hörs en välbetänkt röst 
mumla.

För att skapa ett öppnare 
elevråd, tipsar hon vidare om 
att man sätter upp föredrag-
ningslistor innan ett kommande 
elevrådsmöte och protokoll 
över det man avhandlat efteråt.

– Då vet alla vad som hän-
der inom elevrådet och den som 
har en idé kring nåt som ska tas 

upp har en chans att bidra 
med den. En förslagslåda är 
inte heller så dumt att hänga 
upp.

Byta tips
Just tips- och idébytet är en 
av tankarna bakom utbild-
ningsdagen.

– Vi försöker ge eleverna 
tid att tänka och diskutera 
i smågrupper, dramatisera 
och göra det lite mindre teo-
retiskt än förra gången. Det 
är viktigt att de kan ta till sig 
de idéer som dyker upp un-
der dagen och ta dem med 
sig hem, säger Lotta Anger-
gård, projektledare för BUS 
(Barn- och Ungdom i Skär-
gården).

Förutom att lära sig hur 

man hjälps åt att lösa olika 
problem, fick eleverna också 
lära sig mötesteknik, funde-
ra kring demokrati och göra 
värderingsövningar.

Arrangör för utbildningen 
är Skunk och med eleverna 
fanns också en lärare el-
ler handledare från varje 
skola. Sammanlagt deltog 
21 elever från Föglö, Kum-
linge, Sottunga och Brändö 
i utbildningen. Kökar var in-
bjudna men fick förhinder.

LINA ANTMAN
lina.antman@nyan.ax

Foto: JONAS EDSVIK
 jonas.edsvik@nyan.ax

Utbildningsdag för 
skärgårdens unga

Elevråd lär sig att lösa problem

Trivs. Elevråden är viktiga, men man måste lyssna på de andra och visa att man bryr sig, tycker både Filip Karlström och Elin Sten-
roos, som båda går i skolor de trivs bra i.

– Äh, du är ju inte med 
oss heller! svarar en 
elevrådsrepresentant 
snäsigt när en elev för-
söker göra sin röst hörd i 
elevrådet.

Så kan det låta, men 
inte i ett välfungerande 
elevråd. Genom rollspel 
och andra aktiviteter har 
de åländska skärgårds-
ungdomarna under en 
dag på Lemböte fått lära 
sig hur man kan göra sitt 
elevråd bättre.

Amanda Sjöman från Brändö 
och Vincent Wrede (med ryggen 
till) funderar kring olika sätt att 
undvika korta, stressiga möten 
inklämda på några minuter en 
rast här och där.

Om alla pratar i mun på varann 
och ingen lyssnar, blir mötena 
inte särskilt lyckade. Harald 
Kankar, My Jansson och Vincent 
Wrede förbereder sin dramatise-
ring av ett tänkbart problem som 
kan uppstå på ett elevrådsmöte.

”Ring brandkåren (hick) för 
jag drunknar i dina ögon.
 FRÅN DAGENS ROCKY
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FRED.
FRED FORSELL/LÖRDAGSKRÖNIKA

LÖRD.

Maria, Maria.
Jag såg hur du föll och jag kände din smärta.
Jag vet inte om ni såg när Maria Mutola från Mo-

cambique föll. Det var i tisdags, i vm-fi nalen på 800 meter, 
som den forna löpardrottningen rasade ihop. Elaka tungor 
menar att hon föll medvetet för att hon hade insett att hon 
inte skulle vinna.

Påstår elaka tungor, alltså.
Som mycket väl kan ha rätt.
Och jag vet precis hur det känns.
Tro mig, Maria. Jag vet. Och jag förstår dig. Jag har gjort 

exakt samma sak, nämligen.
Vi går tillbaka i tiden, till sent 1600-tal, då jag gick i fjärde 

klass i Ytternäs skola. Det var dags för traditionellt skolmäs-
terskap i friidrott på Mariehamns idrottspark (som numera 
går under namnet Rika Farbrorns Arena) och jag var 
anmäld till 600-metersloppet.

Min coach/kompis Julle, som i dag är kantor, men på den 
tiden var något av en långdistansstjärna, menade att jag 
hade goda chanser att vinna loppet.

Detta trots att jag inte hade tränat en sekund.
Det som talade för mig, trodde både jag och Julle, var att 

jag spelade fotboll på rasterna. Vi var övertygade om att det 
skulle räcka långt. Antagligen till guld, kanske bättre.

Så gick startskottet.
Jag överraskade mina motståndare genom att inleda 

loppet med en kraftig spurt. Efter 20 meter låg jag trea. 
”HERREGUD, JAG KOMMER ATT VINNA”, tänkte jag exta-
tiskt, och pressade i ren och oförfalskad glädje upp mig till 
andraplatsen.

(Nu kommer det snart, Maria!)
Efter 50 meter hade jag plötsligt svårt att få luft och bör-

jade tappa placeringar.
Efter 100 meter, Maria, hade jag passerats av halva start-

fältet och det smakade blod i munnen och jag var bajsnö-
dig av ångest.

Vid 200-metersstrecket hade jag börjat gråta i takt med 
fotstegen. ”Uä-uä-uä-uä”. Jag låg tredje sist. Coach Julle, 
som hade sprungit med vid sidan av banan, syntes inte till 
längre.

Vid 300 meter skymde tårarna sikten totalt. Jag hade 
bara en vag uppfattning om omvärlden men insåg ändå på 
något sätt att jag nu låg näst sist.

(Nu, Maria, nu!)

Någonstans kring 350-metersstrecket tog planen form: 
Jag hade fått nog av förnedringen - jag skulle låtsas falla. 
Det som gjorde planen genomförbar var den metallskena 
som löpte parallellt med innerbanan. Således: Vid 370 me-
ter låtsades jag snubbla på skenan 
och föll ihop i en pipande, and-
fådd, gråtande hög.

Men när jag låg där, utfl äkt 
i min nakna förnedring, såg 
jag i min tårdränkta ögonvrå 
hur Urban (fi ktivt namn), norra 
hemisfärens mest otränade 
kille, lufsade förbi mig som 
ett sextusen år gammalt 
ånglok: Pshht! Pshht! 
”FUCK!” hade jag tänkt 
om jag hade haft det rika 
ordförråd jag har i dag, 
och fylld av furiös, glö-
dande vrede stapplade 
jag upp på piprensarbe-
nen, spurtade förbi Urban 
och i mål. Näst sist. Näst 
fucking sist.

”JAG FÖLL... SATANS 
HELV...” skreksnorade jag 
när jag väl kommit i mål. 
Rektor Börje se-såade med 
trygg rektorshand, men jag 
var otröstlig.

Så, Maria. Jag vet. Jag 
känner igen skammen, 
ilskan och självföraktet 
du kände i tisdags. Vi är 
tvillingsjälar du och jag, 
Maria. En kvinna från 
Mocambicue och en 
man från Åland. Precis 
likadana.

Även idrottsfi askon 
förbrödrar, Maria. Glöm 
inte det.

Din smärta är min, 
Maria Mutola
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Titte Törnroth-Sarkkinen
Epost: titte.tornroth@nyan.ax

Under en period i mitt liv bod-
de jag med utsikt över ett av 
huvudstadens kolonilottsom-
råden. Det var före mitt träd-
gårdsintresse hade slagit till på 
allvar och jag var därför både 
förundrad och fascinerad över 
hur mycket tid människorna 
tillbringade på sina lotter.

Då vårsolen började värma 
och smälta bort snön var de 
första redan på plats, ofta bara 
med en pall och en termos. 

Någon månad senare, då jor-
den började reda sig, var aktivi-
teterna i full gång och det feja-
des och frästes och grävdes från 
morgon till kväll. Ytterligare 
någon månad senare uppstod 
sedan det lapptäcksmönster 
som är så karaktäristiskt för ko-
lonilottsområden om man tittar 
på dem uppifrån.

Optimalt intresset
En del lotter var nästan helt 
gröna för att där uteslutande 
odlades ätbart, andra lotter 
kunde vara blå eller rosa eller 
gula - eller en kombination av 
alla färger på skalan beroende 
på ägarens blomsterintressen.

Där fanns alltid någon någon-
stans som rensade ogräs, klipp-
te, skördade eller som bara satt 
och njöt och så pågick det hela 
sommaren och enda fram till att 
den första snön föll på senhös-
ten.

Sedan dess har jag tyckt att 
lottodling måste vara en symbol 
för det optimala trädgårdsin-
tresset.

Underbar trädgård
Att träffa Anja-Rita Fallström 
på hennes lott i Hindersböle 
gör mig bara ännu mer säker 
på just den saken. Trädgården 
är 100 kvadratmeter stor och är 
underbar. Den är full av blomst-
ring och det är självklart att det 
måste vara just ett brinnande 
intresse som ligger bakom den 
skapelsen.

– Det går sällan en dag utan 
att jag är här - jag har varit in-
tresserad av att odla enda sedan 
jag var barn, erkänner Anja-
Rita.

– Från att jag var elva eller 
tolv år brukade jag åka till mor-
mor och hjälpa henne med att 
rensa kirskål och min morbror 
var dessutom trädgårdsmästare 
och hade plantskola.

En självklarhet
Då Anja-Rita som vuxen fl yt-
tade från en egen trädgård i 
Jomala till en lägenhet i stan 
var det en självklarhet att hon 
skulle fortsätta odla och det 
blev därför en kolonilott.

Först höll hon till på Espholm 
och sedan ungefär tio år på den 
nuvarande lotten i Hindersböle 
i Strandnäs.

– Jag har haft två lotter här 
men jag känner att jag behöver 
varva ner lite så jag har nu gjort 
mig av med den andra, säger 
Anja-Rita.

På den lott hon har kvar har 
hon fägring så att det räcker. 
Massor av olika perenner delar 
utrymmet med rosenbuskar och 
också med en liten stuga.

Anja-Ritas rosor är speciellt 
intressanta. Hon har nämligen 

under årens lopp samlat på sig 
över tjugo buskar som hon har 
hittat på olika håll på Åland. 

– Jag brukar köra långsamt 
förbi gamla trädgårdar och då 
har jag ofta upptäckt att det 
kan växa en ruggig rosenbuske 
till exempel inne i syrenhäckar, 
förklarar hon.

– Då har jag stannat och häl-
sat snällt på de som bor där och 
bett dem berätta vad de vet om 
rosen och så har jag frågat om 
jag får komma tillbaka på hös-
ten med en spade och gräva 
upp ett skott åt mig!

Egen historia
Detta betyder inte bara att Anja-
Rita har en ansenlig samling till 
och med mycket gamla rosor 
utan också att varje enskild bus-
ke har sin egen historia.

Dessutom har rosorna lett till 
många trevliga bekantskaper 
och också till återseenden.

– Det har varit riktigt roligt, 
jag har både träffat gamla klass-
kamrater och en och annan 
släkting då jag har stannat och 

knackat på på grund av en ros! 
Inte en enda ros är stulen!

Alla buskar fi nns dock inte 
i Hindersböle - där är det fullt 
ändå!

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
                 titte.tornroth@nyan.ax

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

tfn 528 470

Stor fägring på liten yta
Man kan odla och njuta av 
växter också om man råkar 
bo i en lägenhet i stan.

Då är det nämligen bara 
att göra som Anja-Rita 
Fallström som har en 
prunkande kolonilott i Hin-
dersböle i Mariehamn.

Underbar blomstring. På Anja-Rita Fallströms kolonilott ryms inte bara en massa blommande perenner utan också en liten 
stuga. Till vänster om huset växer en stor daggros (Rosa glauca).

Många pertenner. Alba-rosen Maiden’s Blush, cikoria (Cichorium intybus). fi ngerborgsblomma (Digitalis purpurea) och strandtrift (Armeria maritima) är några exempel på det som blommar på Anja-
Rita Fallströms kolonilott.

� Det fi nns två koloniom-
råden i Mariehamn, ett på 
Espholm i Västernäs och ett 
i Hindersböle i Strandnäs. 
Sammanlagt rör det sig 
om cirka 50 lotter. Området 
på Espholm sköts av en 
förening medan Mariehamns 
stad har ansvaret för det i 
Hindersböle.
– Ungefär en tredjedel av 
våra lotter är lediga, säger 
stadsträdgårdsmästare 
Anne Nordblom.
– Vi fräser upp marken då vi 
får en ny hyresgäst men efter 
det är det upp till den som 
har lotten att själv se till att 
hålla ogräsfritt och att tillföra 
den kompost eller liknande 
som behövs så att jorden 
inte utarmas.
Att hyra en lott av staden 
kostar 32,50 per år. 
Den som är intresserad av 
en lott i Hindersböle kan kon-
takta stadsträdgårdsmäs-
taren eller markavdelningen 
på Tekniska verken. Stig 
Engström är ordförande för 
föreningen som hyr ut lotter 
på området på Espholm.

Lediga lotter fi nns

Gammaldags 
skönhet. Anja-Rita 
Fallström vid en av 

över tjugo gammal-
dags rosor som hon 

har samlat på olika 
platser på Åland.

� � � Nästa vecka blir det 
reportage från Ålandsfuch-
sians resa till Göteborg.
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LÖSNING KRYSS 13

Namn:...........................................................................................

Adress:..........................................................................................

......................................................................................................

.......................................................................................................

.......................................................................................................

NR 30

GRATTIS

KRYSSET

Nyans sudoku  Lösning på sidan 20

LÄTT MEDEL SVÅR

Lösningarna till krysset nr 30 vill vi ha senast torsdagen den 13 
september. Vinnarna och rätt lösning presenteras lördagen den 
15 september. Vinster:

Två Casinolotter i förstapris och varsin Naturlott till andra-
pristagarna.

Sänd lösningen till Nya Åland, PB 21, 22 101 Mariehamn. 
Märk kuvertet kryss 30.

Casinolotterna i krysset nr 28 går till Hanna och Wille Dahl-
blom i Godby. Varsin Naturlott får Carita Sjöberg och Ines An-
dersson, båda Mariehamn.
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LÄTT

MEDEL

SVÅR

Förbundsstyrelsen för 
Södra Ålands Högstadiedistrikt 

lediganslår:

1. Ett ett vikariat som dietkock med en arbetstid  
 om 30 h/vecka. Vikariatet beräknas pågå under  
 tiden 3.10.2007 – 14.8.2008.

Dietkocken ansvarar bl.a. för tillredningen och ser-
veringen av dietportioner men är skyldig att utföra 
även andra köksuppgifter. Arbetet är förlagt i Kyrk-
by högstadieskola och Vikingaåsens skola. Lön 
enligt avtal.

Ansökan skall vara skolkansliet tillhanda senast 
den17.9.2007 och inlämnas under adress: Södra 
Ålands Högstadiedistrikt, Box 5, 22151 JOMALA. 

Upplysningar: Rektor Gerts Friman, tel. 018 328711 
(tj), 0457 5267483,  gerts.friman@sahd.ax

Jomala 31.8.2007

Förbundsstyrelsen

Ålands Penningautomatförening (PAF) är en offentligrättslig förening som bildades 1966. PAF erbjuder 
trygga och underhållande penningspel på internet, till sjöss och på Åland. Överskottet går oavkortat 
till allmännyttiga ändamål. Under 2006 omsatte PAF-koncernen 82 miljoner euro, varav vinsten och 
lotteriskatten till den åländska samhällsnyttan var sammanlagt 37 miljoner euro. PAF är ISO-certi� erat 
enligt kvalitetssystemet 9001:2000. PAF-koncernen har totalt cirka 340 anställda. Ytterligare information 
� nns på www.paf.� .

PAFs marknadsavdelning expanderar och står inför nya utmaningar och behöver därför 
förstärka sitt marknadsteam med ytterligare fyra personer. Tycker du om att skriva kreativa 
och säljande texter? Då ska du söka tjänsten som 

COPYWRITER/SKRIBENT

Gillar du att skapa, marknadsföra och utveckla webbsidor och webbtjänster ur kundens 
synvinkel. Då kanske du är rätt person för tjänsten som 

WEBBKOORDINATOR

Om du är intresserad av att uppdatera och utveckla hemsidor ska du söka denna tjänst som 

WEBBANSVARIG CLUB PAF

Du är en typisk projektledare som får saker att hända. Då är du välkommen till vad vi tycker 
är Ålands roligaste jobb

SPONSOR- OCH 
EVENEMANGSANSVARIG

Läs mera om PAF och tjänsterna på www.paf.�  - Om PAF – Lediga jobb. E-posta din fritt 
formulerade ansökan med CV samt löneanspråk senast måndagen den 17 september 
2007 till malin.frantzen@paf.� . Märk ansökan med tjänstens titel. Ansökningshandlingar 
returneras ej.

Ålands Penningautomatförening, PB 241, AX-22101 MARIEHAMN

Ordinarie lagtingsval och kommunalval förrättas 
söndagen den 21 oktober 2007 

från kl. 9.00 till kl. 20.00. 

I kommunalvalet i Jomala kommun skall väljas 
sjutton (17) kommunalfullmäktige.

Handlingarna angående valmansföreningar och 
valförbund skall inlämnas till kommunkansliet i 
Jomala, under tiden kl. 8.00-16.00 vardagar, dock ej 
lördag, senast måndagen den 17 september kl. 16.00. 
Handlingarna får även insändas per post till central-
nämndens kansli vid kommunkansliet i Jomala och 
skall då vara nämnden tillhanda senast nämnda dag 
och klockslag.

Förtidsröstning anordnas under tiden 6-16 oktober 
2007 på Postkontoret i Jomala kl. 10:00-13:00 och 
13:30-17:00 samt lördagarna den 6 och 13 oktober 
dock kl. 11:00-13:00.

Förtidsröstning anordnas i De Gamlas Hem på tider 
som meddelas inom inrättningen.

Den som på grund av vistelse utanför landskapet 
eller som till följd av sjukdom eller handikapp inte 
kan rösta i vallokal eller vid ett allmänt förtidsröst-
ningstillfälle kan anhålla om förtidsröstningshand-
lingar från kommunala centralnämnden i Jomala, 
Pb 2, 22151 Jomala, tel. 329 10, telefax 329 115. Anhål-
lan skall göras senast tisdagen den 16 oktober 2007. 
Blankett för ändamålet kan fås från centralnämn-
dens kansli eller på www.val.ax

Centralnämndens adress är Pb 2, 22151 Jomala, tel. 
329 10, telefax 329 115, e-post daniel.dahlen@jomala.ax

Jomala den 29 augusti 2007

Kommunala centralnämnden i Jomala

Ordförande Kenth Häggblom
Sekreterare  Daniel Dahlén

Av en händelse fi ck jag i 
min hand Ålands Förvalt-
ningsdomstols beslut av den 
13 april 2007 rörande rättsin-
nehavarnas i Föglö och Lem-
lands kommuner besvär över 
sjötrafi k. I klartext rör ären-
det framställningar om fast-
ställande av fartbegränsning 
i farleden genom Föglö och 
Lemlands kommuner.

Detta domstolsbeslut har, 
vad jag kunnat konstatera, 
obemärkt undgått medias 
uppmärksamhet. Eftersom 
rättsinnehavarna under ine-
mot 10 års tid fört en fruktlös 
kamp mot Skärgårdshavets 
sjöfartsdistrikt som upprätt-
håller farlederna, mot rederi-
erna och, till min förvåning, 
mot Ålands landskapsregering 
och för skärgårdsmiljön fi nner 
jag det intressant att inför va-

let redogöra för innehållet i 
beslutet. Väljarna må därefter 
dra sina egna slutsatser och, 
om de så fi nner skäl därtill, av 
sina kandidater begära korten 
på bordet.
1) ”Sjöfartsdistriktet anser 
att inget väsentligt har föränd-
rats i ärendet. Sjöfartsdistriktet 
har förrättat syn enligt fram-
ställning från sökandena samt 
i enlighet med Ålands Förvalt-
ningsdomstols beslut. Ålands 
landskapsregering förordar 
inte beslut om hastighetsbe-
gränsningar i aktuell farled”.

– kan det vara möjligt att 
förstörelsen på stränderna, 
dokumenterad i olika sam-
manhang, kan ha undgått för-
rättningsmännen?

– enligt Sjöfartsdistriktet 
”har ingenting förändrats” se-
dan senaste syn.

Här väntar en miljöinsats
Jag är säker på att ingen syn 

förrättades vid inrättandet 
av farleden. Då undrar jag, 
förändrats, men jämfört med 
vad då? Har inte tonnaget 
och trafi ken ändrats mångfalt 
genom åren? Förväntar man 
sig kanske att granitklipporna 
rämnar innan man ser en för-
ändring?

– Ålands landskapsregering 
förordar inte hastighetsbegräns-
ning. Beslutet motiverades av 
ansträngda tidtabeller med höj-
da hastigheter som följd.

Således ett klart ställnings-
tagande för rederierna.

2) ”Enligt självstyrelselagen 
för Åland bör frågor gällande 
hastighetsbegränsningar för 
handelsfartyg inom landskapet 
Åland bestämmas i samråd med 
landskapsregeringen. Ålands 
landskapsregering förordar 
inte en hastighetsbegränsning. 
Utan mycket goda grunder kan 
Skärgårdshavets sjöfartsdistrikt 
inte gå emot Ålands landskaps-
regerings beslut.”

– detta citat talar för sig 
självt

– hur goda grunder krävs 
det för att Sjöfartsdistriktet/
Ålands landskapsregering by-
ter åsikt?

– av ovan citerade framgår 
att det är meningslöst att begä-
ra förändringar i sjöfartstrafi -
ken om inte Ålands landskaps-
regering ändrar åsikt. Väljarna 
må själva avgöra hur miljövän-
lig den nuvarande landskaps-
regeringens hållning är.

3) ”Delar av Flaka bys sam-
fällda vatten vätter rakt ut 
mot det öppna havet (Grill-

skär). Dessa ställen är ytterst 
utsatta för väder och vind.

Inne i Flakaviken fi nns 
det många långgrunda vikar. 
Dessa påverkas av trafi ken, 
men samtliga fall gäller en-
skilda intressen såsom sim-
ning och husbehovsfi ske”.

– i detta citat görs tydligen 
gällande att enskilda intres-
sen saknar betydelse i sam-
manhanget.  Av handlingarna 
framgår att vattenlagen inte 
åberopats i något samman-
hang. Den som är intresserad 
kan studera vad nämnda lag 
stadgar i 7 kapitlets 9de och 
10de paragraf. Skulle någon 
hävda att det är Rikets lag som 
gäller beträffande farleder så 
kan jag upplysa att den inne-
håller liknande stadganden.

4) ”Grunder för yrkandena”
”1) Föreningen har anfört 

att ett samråd enligt 30 § 14 
punkten självstyrelselagen 
för Åland borde ha förutsatt 
något mer än en begäran om 
utlåtande. Något seriöst för-
sök att utreda hur en hastig-
hetsbegränsning skulle kunna 
genomföras har inte gjorts 
vare sig av sjöfartsdistriktet 
eller av landskapsregeringen. 
Landskapsregeringen torde 
basera sitt utlåtande på ett 
enligt föreningens uppfatt-
ning ogrundat påstående från 
Silja Line som hävdar att en 
fartbegränsning i Vargskärs-
leden skulle medföra högre 
farter i andra delar av rutten 
Detta motsägs av Ålands re-
darförening, som i sitt utlå-
tande 27.12.2005 hävdar att 
förlorad tid inte kan köras in 
för att befi ntliga fartresurser 
redan är utnyttjade.

Ärendet är således fortfa-
rande inte utrett på det sätt 
det förtjänar.”

– varför anser då Ålands 
landskapsregering att det inte 
är värt att utreda ärendet som 
”det förtjänar” när minsta 
dassbygge skall åtföljas av en 
miljökonsekvensbedömning?

– Ålands landskapsregerings 
påstående om högre farter 
rimmar inte med åsiktspart-
nerns Ålands Redarförening

5) ”Det kan vara riktigt att en 
hastighetsbegränsning i ifrå-
gavarande farled kan göra det 
nödvändigt att överväga andra 
åtgärder på andra sträckor, 
men det är inte byalagets sak 
att utreda det. Det måste vara 
den myndighet som har det 
övergripande ansvaret för far-
lederna som har ansvaret att 
se till att inte enskilda drab-
bas oskäligt av skador och 
olägenhet som trafi ken med-
för. Detta ansvarsförhållande 
ändras inte genom självsty-
relselagen. Skärgårdshavets 
sjöfartsdistrikt kan alltså inte 
undandra sig skyldigheten att 
objektivt och sakenligt utreda 
ärendet.”

– varför skulle Sjöfartsver-
ket börja ställa till med dyra 
utredningar när samrådsmyn-
digheten Ålands landskapsre-
gering inte yrkar på det?

– var är miljötänkandet som 
landskapsregeringen annars i an-
dra sammanhang påstår sig ha?

6) ”Man kan dock konstatera 
att landskapsregeringens ut-
låtande och ställningstagande 
inte tar i minsta mån hänsyn 
eller beaktande till en pågå-
ende miljöförstörelse som da-
gens gigantiska färjors alltför 
höga framfart orsakar.”

Citatet i punkt 6) må vara 
en sammanfattning av vad 
som ovan anförts. Visar man 
ansiktet åt den ena visar man 

baken åt den andra. Märkligt 
är att Sjöfartsverket beslutat 
om hastighetsbegränsning i 
vissa områden i Åboland, men 
alls inte på Åland. Kan det 
förhålla sig så att samarbets-
partnern Ålands landskapsre-
gering är ointresserad?

Konstigt är också att man 
på vardera sidan om Åland 
begärt hastighetsbegränsning, 
medan man på Åland stöter 
på motstånd, i första hand 
från landskapsregeringens 
sida Tisdagen den 28 augusti 
2007 togs ärendet upp i FST:s 
nyhetssändning.

På frågan varför man lyck-
ats åstadkomma hastighetsbe-
gränsning i Sverige men inte 
i Finland menade farledsche-
fen att det ungefär hade att 
göra med ”först till kvarn får 
mala”. Begränsningskvoten är 
s.a.s. förbrukad.

Beslutet har alltså ingenting 
att göra med miljöaspekter 
utan baserar sig på rent kom-
mersiella grunder.

Jag vill också mena att detta 
inte är en partsinlaga även om 
jag kanske lätt fraterniserar med 
ett av partierna. Likaså har jag 
en del bindningar till Föglö.

Under årens lopp har jag 
levat med färjornas effekter i 
skärgården och vant mig vid 
dem. Men idag har nog tole-
ransnivåerna höjts till långt 
över vad miljön tål . Skulle 
dessa effekter vara jämt för-
delade över landskapet såsom 
grönalgerna är, är jag överty-
gad om att man skulle höra 
”annat ljud i skällan”.

Därför tycker jag väljarna 
denna gång har lätt att göra 
en miljöinsats. 

Kräv att din kandidat tar 
ställning för, eller emot om 
man så tycker, och kräv att 
den kommande landskapsre-
geringen gör skillnad mellan 
ekonomi och ekologi. Helst så 
att de inte utesluter varandra.

Att inte agera är också att 
agera.

Gustaf Saurén
 Sottunga
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TV-programmet lördag 1 september

9.00 Bolibompa [44265]

Bredbild. 9.01 Meckar-
Micke (R) [100073474] 
9.15 Katter – en dokusåpa 
[8352230] 9.25 Så här går 
det till på Saltkråkan (R) [28277552] 

10.00 Sagoträdet (R) [62807]

Barnprogram på teckenspråk.
10.15–10.30 Lilla Melodifestivalen: 

Artisterna (R) [5884456]

14.25 Jag vann (R) [724826]

Dokumentär från 2006.
14.55 Kobra intervju (R) [714449]

Efterfrågade intervjuer. Även 2/9.
15.25 Niklas mat (R) [4317468]

Matlagningsprogram från 2007.
15.55 Uppdrag granskning (R) 

[3138420] Samhälle. Program 1 av 17.
16.55 Stjärnorna på Waldbühne 

i Berlin (R) [33536604]

Veckans sommarkonsert.
19.00 Bolibompa [4604]

19.05 Disneydags [589739] 
20.00 Min vän shejken i Stureby (R) 

[17] Dramaserie. Del 2. 
20.30 Rapport [39791]

20.45 Sportnytt [1365517]

21.00 Studio Sumo [28265]

VM-extra från Osaka. 
22.00 Försvarsadvokaterna [18604]

Dansk dramaserie. Del 14 av 14. CC 
på advokatfirman Frank & Christen-
sen får uppdraget att försvara en man 
anklagad för att ha fört bort sina barn 
från deras mor. Även 6/9.

22.45 Den första kejsaren 
– mannen som skapade Kina 
[9483623] Dokumentär från 2005. Shi 
Huangdi var den legendariske kungen 
av Qin som på 200-talet f Kr med mi-
litär aggression och lysande diplomati 
slog ner alla rivaler och utvidgade 
sitt rike genom att samla de kinesiska 
staterna i ett enda väldigt kejsardöme. 
Även 15/9.

0.30 Rapport [2305005]

0.35 Liam [8934376]

¿ Brittiskt drama från 2000. 
En liten pojkes upplevelser under 
1930-talet i arbetarmiljö i Liverpool. 
I rollerna: Ian Hart, Claire Hackett, 
Anthony Borrows.

2.05–8.00 SVT24 [17195956]

9.20 Örter – naturens eget 
apotek (R) [9654468]

9.40 Söderläge (R) [8864642]

10.10 Bästa formen 
[8852807]

10.40 Perspektiv (R) [8358130]

11.00 Friidrott: VM i Osaka [6080604]

13.30–16.45 Direkt: Friidrott: VM i 
Osaka [60126062]

16.55 På väg till paradiset (R) [3685536]

17.55 Vetenskapens värld (R) [3022468]

18.55 Helgmålsringning [8164536]

19.00 Aktuellt [40371]

19.15 Landet runt [580913]

Veckokrönika. Även i SVT1 2/9 
och SVT2 3/9.

20.00 Livet som stjärna [82371]

Kanadensisk ungdomsserie från 2005. 
Del 3 av 13.

20.25 Wallace & Gromit: 
Magnifika mackapärer [6867975]

Wallace uppfinner tio nya oumbärliga 
apparater, allt för att förenkla livet.

20.30 Notes from the underbelly 
[17081] Amerikansk komediserie från 
2007. Del 6 av 13. Andrew vill att 
Lauren ska amma deras barn.

20.50 Rackan Rex [3163062]

Animerad komediserie.
21.00 Drömprinsen [57642]

Brittisk dramaserie. Del 3 av 8. 
Laurens affär.

21.45 Mellanrum (R) [8896642]

Kortfilm av Camilla Söderberg. 
Vi följer ett tiotal sovande människor 
under en natt.

22.00 Aktuellt [20130]

22.15 Puls på Sverige: 
Regnblommorna är vackra i år 
[9176739] Teaterföreställningen 
kommer från Tornedalsteatern 
i Pajala och är skriven av Mona Mört-
lund och använder två språk, svenska 
och tornedalsfinska. Solveig Tern-
ström guidar oss in på scenen.

23.00 Dr Strangelove [9741791]

¿ Brittisk komedi från 1963. Svart 
komedi med Peter Sellers, George C 
Scott, Sterling Hayden.

0.35 Vakna, mamma [4376276]

0.55–3.40 Direkt: Friidrott: 
VM i Osaka [62793956]

7.30 Lilla huset på prärien 
[328826]

8.30 The Winx club [112884]

9.00 Sabrina [762343]

9.30 Simpsons [512820]

10.00 Simpsons [667979]

10.30 Ett geni i familjen [5814807]

10.55 Ett geni i familjen [1211994]

11.25 Scrubs [8375888]

11.55 Scrubs [6548265]

12.25 All of us [287555]

12.55 All of us [620246]

13.25 Momento [3421401]

13.50 Top model 8 (R) [697178]

14.45 Top model 8 (R) [2565517]

15.40 Top model 8 (R) [2951536]

16.35 Top model 8 (R) [9070130]

17.35 My boys [264449]

18.00 The class [879975]

18.30 The class [887994]

19.00 Pushy parents [681772]

Brittisk dokumentär från 2005 
som undersöker huruvida barnen 
är så begåvade som deras pushiga 
föräldrar vill tro.

20.00 Extreme home makeover (R) 
[610284] Amerikansk inredningsserie.

21.00 Navy CIS [258468]

22.00 Otäcka odjur [525352]

¿ Amerikansk komedi från 1997. 
En hysterisk djurparksägares egendom 
hotas av den snikne medie mogulen 
Vince McCain. Ett besök av hans fum-
lige son föranleder drastiska 
förändringar på djurparken. 
I rollerna: John Cleese, Kevin Kline, 
Jamie Lee Curtis.

23.50 Hotel Babylon [7834410]

0.50 Tequila sunrise [55650550]

¿ Amerikansk action från 1988. 
McKussic är en knarklangare som vill 
byta livsstil. I rollerna: Mel Gibson, 
Michelle Pfeiffer, Kurt Russell.

3.00 Screw loose [7225260]

¿ Italiensk komedi från 1999. 
Guido Puccini får hjärtslag under 
ett gräl med sin talanglöse son, 
Bernardo. I rollerna: Ezio Greggio, Mel 
Brooks, Julie Condra.

4.35 Jamie Kennedy [2551289]

5.05 Jamie Kennedy [3347598]

5.30–6.00 Scrubs [1295173]

7.00 Barnprogram [21919159]

7.00 Lazy town (R) 
[699791] 
7.30 Dora utforskaren (R) 
[7466062] 7.55 Koalabrö-
derna [6796401] 8.05 Postis Per (R) 
[8934536] 8.20 Elias 
– den lilla räddningsbåten (R) 
[6710081] 8.30 Boblins (R) [2755772] 
8.45 Trollz (R) [8383062] 9.10 Poké-
mon [1564468] 9.30 Staraoke [2776265] 
9.45 Jonson & Pipen [5138246] 

9.59 Nyhetsmorgon lördag [421510284]

12.30 Världens längsta tonåring (R) 
[780642] Brittisk dokumentär.

13.30 Friidrott: Tjejmilen (R) [416420]

Sammandrag.
14.00 CBS 60 minutes [776449]

Am nyhetsmagasin. Även 2/9.
15.00–20.00 Tipslördag [44294130]

Direktsänt magasin med fotboll och 
trav. Matchen Malmö FF–Trelleborg 
börjar kl 17.00. Även 1/9.

20.00 Nyheterna och vädret [999178]

20.30 Postkodmiljonären [983197]

Svenskt lotteri- och frågesport-
program med Rickard Sjöberg.

20.55 Abba [8849739]

Amerikansk dokumentär från 2005 om 
Abba, vars musik fått ett  uppsving i 
och med musikalen ”Mamma Mia”.

21.50 Lotto med drömvinsten [6525159] 
22.00 Eurovision dance contest 
[6053468] Europeiskt underhållnings-
program från 2007. Tolv 
danspar, från lika många europeiska 
länder, tävlar i tre danser. Därefter rös-
tar tv-tittarna fram vinnaren.

0.20 Nyheterna och vädret [877918]

0.40 Drakarnas rike [6919550]

¿ Amerikansk action från 2002. 
Året är 2016 och jorden är förstörd 
av eldsprutande drakar. I rollerna: 
Christian Bale, Matthew McConaug-
hey, Izabella Scorupco.

2.30 How to marry a billionaire 
¿ [5084109] Amerikansk komedi 
från 2000. I rollerna: John Stamos, She-
mar Moore, Joshua Malina.

4.20 Huge moves (R) [9439289]

5.10 Lättlagat (R) [3337111]

5.35 Lättlagat (R) [3328463]

6.00 Lättlagat (R) [569173]

6.25–7.00 Djurens ö (R) [15319550]

17.05 TV-nytt
17.15 Stilbyrån: Nystilar 

(R)
17.45 Uteliv: Svampar på 

liv och död (R)
18.10 Boken i mitt liv

Boken ”Press-stopp” är Elisabeth 
Janssons favorit.

18.15 TV-nytt
18.25 Sportnytt
18.30 Zon5: Paffabriken
19.00 Matador (R)
19.50 Huset: Pärtor
20.00 TV-nytt
20.10 Sportnytt
20.20 Dagen D 2007

Direktsändning från studion i Böle. 
Gäster är bl.a. skådespelarna Birthe 
Wingren och Peter Kanerva från 
långfilmen "Colorado Avenue" samt 
österbottniska Wentus Blues Band 
och Eva Kela. Dessutom bjuder vi på 
ett urval av vad FST5 har att bjuda 
på i höst. Programmet inkluderar 
också finalen av Analoga backspe-
geln. Programledare är Bettina Såg-
bom-Ek.

22.00–23.30 Adams äpplen
¿ Dansk dramakomedi från 
2005. Den positive och optimistiske 
prästen Ivan samlar kring sig en 
liten grupp tämligen vilsegångna 
människor och vill övertyga dem 
om att det goda alltid segrar. Det 
förflutna kommer att spela en viktig 
roll i händelseutvecklingen. Den 
danska filmen Adams aebler är en 
religiös fabel om tro och kampen 
mellan gott och ont. En historia 
som hämtat inspiration från Bi-
beln. Adam, en nynazist, döms till 
samhällstjänst och prästen Ivan 
ska försöka få honom bort från det 
kriminella livet. Adam gillar inte si-
tuationen men accepterar uppdraget 
att under sin samhällstjänst baka en 
äppelkaka med äpplena från kyrkans 
stora äppelträd. I rollerna: Ulrich 
Thomsen, Mads Mikkelsen, Paprika 
Steen. Regi: Ander Thomas Jensen. 
(Adams aebler)

6.50 Köpkanalen [6361371]

7.50 Pokémon [5071246]

8.15 Höjdarna [9874555]

8.30 Nalle Puhs nya äventyr 8.55 
Disneys klassiker [9851604]

9.10 Yugioh! [6707888]

9.35 Battle B-Daman [6721468]

10.00 Snurre Sprätt lever loppan [465028]

10.25 Rally-VM: Nya Zeeland [9319975]

10.40 Köpkanalen [6563772]

11.10 Fråga stjärnorna [31105246]

11.45 Tilt.tv [9958710]

12.15 Dolda liv [520772]

12.45 Dolda liv [901623]

13.15 Dolda liv [822913]

13.45 Top gear [7821826]

14.55 Beach Volley [272994]

15.25 Motor Forum: Drag Racing [9944517]

15.55 Den lilla isbjörnen [3702915]

17.30 Simpsonit [140975]

18.00 Ban-FM [141604]

18.30 Rally-VM: Nya Zeeland [159623]

19.00 Sjuans nyheter [604178]

19.10 Resultatrutan [8397352]

19.15 Underhållningens 50 i topp [9537710] Saku 
19.30 Kollektivt självmord [266352]

Del 8 av 8. Slutet. Man har upplevt svidande bak-
slag på Alperna, gruppen har fallit sönder, kap-
tenen är borta för evigt – skall man följa honom 
eller ge upp? I Finland är besvikelsen stor: ”endast 
ett lik?!”. Korpela har fattat sitt beslut, slutet är 
nära,men vill någon följa med?

20.00 Doc Hollywood [5622333]

21.55 Lotto och Joker [9677913]

22.00 Tians nyheter [667884]

22.10 Resultatrutan [1556082]

22.24 Keno [405479401]

22.25 Kolme kuningasta [8154913]

0.40 Kris [3539734]

1.40 Vinstpotten late night [6749289]

2.40–6.00 Den rätta [40742227]

6.00 Den rätta [8773192]

6.00 Frågespel [18975]

8.30 Lilla tvåans morgon 
9.00 Galaxen [14536]

10.00 Den stora bubblan 
[45642]

10.25 Regionala nyheter [72697913]

11.45 Spelnytt [5272604]

12.10 Bollförbundet 100 år [7562401]

13.00 VM i friidrott [99863197]

16.40 V75-travet [4344536]

17.10 Fatta micken [452371]

Idolsvinnaren Hanna Pakarinen har kommit för 
att vinna tävlingen med Jimi Pääkallo från bandet 
Technicolor. Ett hårt motstånd får de av Karoliina 
Kallio från bandet Flipper och av skådespelaren, 
musikern Reino Nordin, bekant från filmen Hy-
mypoika.

18.00 Tv-nyheter [56517]

18.10 Sportrutan [8171826]

18.15 Vagnen [75284]

18.45 Kahden ladun poikki [8858642]

¿ Finsk film från 1958. I rollerna: T Rauta-
vaara, A Sauli, E Kaipainen. Regi: A Lohikoski. sv.

19.55 Petteri på villovägar [9711710]

Mat är kultur. Vad är den kulturella betydelsen 
av mat? Det funderar Petteri Väänänen idag på 
tillsammans med korvförsäljaren Kari Mattila och 
restaurangägaren Kenneth Kovanen.

20.30 Voittajien matkassa [36159]

21.05 Flodpolisen på Donau [742791]

21.50 Tv-nyheter [3664994]

22.00 Eurovision Dance Contest, finalen 
0.05 Vagnen [73024]

Regissören Viktor Drevitski och författaren Imbi 
Paju. Vagnen åker till Estland till den omstridda 
bronsstatyn. Är Ryssland ett hot mot Estland? 
Skall man tänka tillbaka på Sovjettiden eller rikta 
blicken mot framtiden?

0.35 Tellus-tietovisa [4078869]

0.50–3.40 VM i friidrott [62796043]

Damernas maratonlopp.

ÅLANDS RADIO 91.3 MHZ

9.00 Kulturen. Repris av månda-

gens, tisdagens och onsdagens 

Kulturen. 9.45 Musik. 10.00 

Jakt och fiske. Programledare 

Leif Sundberg. 11.00 Musik. 

12.00 Frekvens. Programledare 

Gunnar Lantz. 13.00 Veckans 

gäst. Programledare Tom Wik-

lund. 14.00 Reportage. Pro-

gramledare Eva Ericsson. 15.00 

På vift. Programledare Uffe 

Andersson. 16.00 Jazz med 

Wallers. Programledare Ann-

Christin och Kurt Waller. 17.00–

19.00 Musik. 5.30 Musik.

8.00 Tv-nyheter 
[42081]

8.05 92 shots 
[1475449]

9.00 Tv-nyheter 
[98246]

9.05 Avlägsna stränder (R) 
[9711604]

9.55 Mundo: Med ångan uppe 
[2758284]

10.00 Tv-nyheter [11197]

10.05 Kulturdokumentären: Eila 
Hiltunen [5967739]

11.00 Tv-nyheter [52420]

11.05 Prima [9839791]

11.50 A-zoom [4382772]

12.20 Uteliv: Sommaren vid 
Svartisen [3268468]

12.45 Live earth: Skräp och ro-
mantik [611197]

13.00 Ettans dokumentär: Gå-
tornas rum [7449178]

14.15 Diagnos: Mord [29352]

15.00 Tv-nyheter [96246]

15.05 Mord och inga visor 
[1489642]

16.00 Prisma: Djurisk lärdom 
[4334246]

16.55 Nyheter på teckenspråk 
[2089178]

17.00 Tv-nyheter [12246]

17.05 FST: TV-nytt [5186062]

17.15 Hemgatan [8526352]

Dansar med slipmaskinen. 
Kimmo har blivit svårt sjuk. 
Eeva har fattat beslut i fråga om 
Petri. 

18.00–18.09 Live earth: Den 
gröna byn [26082]

18.45 Den vida naturen: En 
svala gör ingen sommar 
[5705062]

Ladusvalan häckar på somma-
ren i Finland och övervintrar 
i Afrika. På båda ställena har 
människan och svalan ett speci-
ellt, mytiskt förhållande.

19.35 Yorkshiredetektiverna 
[3015352]

Huvudet på kubben, del 1 av 2. 
Pascoe råkar i en kollision och 
förs till sjukhus. 

20.30 Tv-nyheter och väder 
[31159]

20.45 Lotto [4018888]

20.50 Sportrutan [683994]

21.15 De makthavande [9899642]

Tionde budet. Du skall inte ha 
begär till din nästas åsna.

21.30 Nyhetsläckan [36]

22.00 Förbjuden lek [19517]

Vem hör inte till gruppen? Nick 
får följa med Tobys familj på 
semesterresa, men den sociala 
klyftan till familjen Fedden 
djupnar snabbt. Nick har även 
blivit främmande för sina för-
äldrar. Kan man bli mer ensam? 
Del 2 av 3.

23.00 Green wing – sjukhus-
blunder [50604] Vem hade trott 
vart färden till havsstranden 
med en stulen ambulans kan 
leda? Följderna är ödesdigra.

23.55 Poliskommendör Blake 
(R) [1113246] Likt en byracka, 
del 1 av 3. Clare Blake har blivit 
föremål för en intern hetsjakt. 
Förhållandet med en farlig 
fånge och systerns allvarliga 
sjukdom tär på hennes psyke.

0.40–5.00 Euronews [32990802]

Kan avlyssnas på fyra språk.

TV ÅLAND
INFOKANALEN

När Snuffe blev glad.
I TV-Åland får du veta varför. 

Dessutom lite salta 
fl äktar.
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Nyankortsvinnare:
Bo Ahlnäs
Vårdö 
Vinner en Sverigelott. Vinsten skickas på posten.

� �  En idé vore att för en gångs 
skull stöda ungas kultur (musik, 
konst, teater etc), inte bara sport. 
Varvet, en del av det kunde 
användas till detta! Någon med? 
JRX

� �  Natura 2000 var är fredat 
trodde vi. Dom betalar ägaren för 
det, men ändå ger kommunen 
byggnadslov till att bygga stuga 
på området. Ni skulle väl inte köpt 
det området alls o låtit ägaren 
betala sin stuga själv. Detta borde 
upp till debatt. ”Ruttet o skam-
löst”

� �  Man ska ta väl hand om sina 
djur, hatar att se och höra att folk 
behandlar dem illa. 045

� �  Inga någe julpynt ännu, när 
det är december, då e det dags att ta 
fram det. ”Pallervant”

� �  Lova saknar sitt nya diadem. 
Rött med röda stenar. Borttappat 
30.8 nånstans mellan Torget, Torg-
gatan mot Bromarks eller Posten-
Emmaus. Hoppas nån snäll hittat 
det, då hon bara hann ha det drygt 
en timme. 040-877 27 63

� �  Och hur har ni tänkt att de ska 
gå till att koppla en exempelvis 10 år 
gammal katt som är van att gå lös? 
Ska en katt vara kopplad så ska den 
läras det från att den är kattunge. 
Inte när den är vuxen, det kallar jag 
djurplågeri. 040

� �  Man blir så lycklig i hjärtat 
av att se att så många bryr sig om 
Diesel! Mikaela L, kan inte du skriva 
i tidningen hur mycket vi fått ihop, 
om ett tag? Kram Agda

� �  Världen e komplicerad. Bushs 
dröm att Irak blir en demokrati = 
Irak e sönder. Nu e det religionskrig. 
Realistiskt e att Irak blir 4 nationer, 
uppdelat enligt religion. 0457

� �  Tjejen med gula civicen är 
Cilla. Mvh ”Vetarn”

� �  Jag ska ge 50 € till djur-
skyddsföreningen i morron. Det 
tycker jag man ska göra om man har 
djur (och råd). 0457

� �  Lite ovanliga önskemål för att 
komma från en 20-åring. Jag skulle 
nog gissa på minst 211/2... 0457

� �  Vad vore messarspalterna 
utan KE HUD FLE? KE HUD FLE till 
årets ålänning!!! 040

� �  MOT MOBBNING! Den som 
satt bakom mej i skolan borrade in 
sin blyertspenna i ryggen på mej 
gång på gång. Lärarinnan härja åt 
mej att sitta stilla, när jag vred mej 
som en mask för att komma undan. 
När jag bada undra mor vad jag 
hade för konstiga svarta hål med 
röda svullnader runt. Ingen i skolan 
hjälpte mej! Fy på er! 040

� �  Absolut inget trams. Katten 
är fri och hunden kopplad. Så har 
det varit i alla tider. Jag har lock på 
sandlådan, likaså min granne m.fl . 
Hundar gömmer inte sin bajs som 
katten gör. Hur mycket hundbajs lig-
ger det inte överallt. Många hundar, 
stora som små, skäller på allt de ser. 
Väldigt störande i vissa fall. Katten 
morrar som mest mot andra katter. 
Stör just ingen. Som sagt...låt alla 
djur leva som de alltid gjort. PUNK 
SLUT. Katt sen 8 år 

� �  Jag hatar inte heller hundä-
gare. Min bästa vän har hund. Men 
man ska ha respekt för alla djur. 
Stora som små. Men möter du en 
liten katt och en stor lös hund så 
aktar du dig nog först och främst för 
hunden. Eller? Låt nu var och en ha 
det husdjur man vill ha utan att bli 
påhoppade. De fi nns de som har råt-
tor, ormar o.dyl. Många har de lösa. 
Tänk på det. PUNKT. Katt sen 8 år.

� �  Jag vill tacka Brändös 
bästa Stefan för allt från blåbär till 
hatthylla. Du är en av de snällaste 
människor jag känner. Lycka till med 
fi sketävlingen! ”Din vän för alltid”

� �  Var inte hårdhänt me katten. 
Den fi ck bara tilt i hjärnan. Om en 
hund biter ett barn så är det alltid 
hundens fel. Vad är det som säger 
att en katt är mer pålitlig än en 
hund? Så jag ska acceptera kattor 
på gården? Ska låta barnen leka i 
andras blomland. Dom ska även få 
uträtta sina behov där. Samt skrapa 
lacken på deras motorhuv. Tror 
grannen uppskattar det. ”Katträdd”

� �  Åk till Lindströms bil-mek i 
Dalkarby så blir du inte besviken. 
Bäst på kobben. En nöjd kund 
hälsar

� �  Till ”Södrastan”: Så du ”FÖR-
SÖKER” även sparka efter små barn 
som irrar in på din tomt? Tror att det 
fi nns betydligt smartare sätt att jaga 
bort en tam katt som inte förstår att 
du vill den illa, du ger den enbart 
men för livet. Jag tror du missat 
en väsentlig sak i sammanhanget: 
kattorna gör det inte för att jävlas, 
möjligtvis kan du kanske ”FÖRSÖ-
KA” sparka lite på ägarna? TG

� �  Till ”Arg bilist”: Den bilverkstan 
fi nns inte på den här ön. Du får nog 
söka i nåt annat land. Lycka till! 
”Besviken bilist”

� �  Man tröttnar på alla gnälliga 
anhöriga som har dåligt samvete och 
har dödsrädsla. De går minsann på 
personalen och suger ut all energi. 
”Många år i vården”

� �  Fibernät i Brändö och Kum-
linge, med ADSL på övriga Åland 
laddar du ner fi lmer på kortare tid än 
en timme. Du ser via IPTV på över 
50 st tv-kanaler och kan hyra fl er 
än 1.000 fi lmer, allt via ADSL. Fiber 
med dagens lilla/smala tjänsteutbud 
ger inget mer än så länge. Bred-
bandssurfare

� �  Tror Husberg är ute o 
cyklar - utan styrstång. Hos oss på 
landsbygden tar det en dryg timme 
att ladda ner en långfi lm med ADSL, 

korta nätter i skärgården. 0457

� �  Svart honkatt, ca 1 år, upp-
hittad vid skjutbanan i Bredmo. 
Hon har lite vitt på hakan, bröstet 
och framtassarna och knästrum-
por på baktassarna. Låter det 
som din kisse, ring Djurskydds-
föreningen 0457-342 48 50

� �  Du med tänderna, de e fritt 
fram att öppna ett konto! Om du sen 
får euron dit får du se. Jag hop-
pas av hela mitt hjärta att Diesels 
operation lyckas o att ingen galning 
skadar kissen mer. Mvh ”Hundä-
gare o kattälskare 50e”

� �  ”Arg bilist”, du e lite för sent 
ute. De va på P-O´s det. 0400

� �  Svar till ”Arg bilist”: Då ska 
du föra den till Conny på Dolkes 
bilverkstad. Han är alltid trevlig, 
tillmötesgående och håller vad han 
lovar! 0400

� �  Vad betyder alla lappar på 
stan där det står ”Sano moi limu-pet-
terille”? 0457

� �  När det gäller bilverkstäderna 
här hemma så fi nns det 3 grupper! 
1: dom e jättetrevliga, men glömmer 
att serva bilen!! 2: dom gör bra 
service, men är skitgriniga o de blir 
dyrt!! 3: det blir dyrt o ingen bra 
service! Bara att välja! 050

� �  ”Kille 35”, jag har inge mail. 
Kan jag få ditt gsm nr så kan jag 
messa. 040

� �  Hur får jag tag på dig ovanliga 
amatör fotograf? 040

� � Till ”Södrastan”: Jag förstår 
ditt dilemma, men har du tänkt på att 
det faktiskt gör nytta då djur gör sina 
behov i landet? Är ju värsta gratis 
gödseln! Har du testat med vatten-
slang? Mycket humanare för katten 
o du behöver inte springa så mkt ;). 
Vet du hur mkt skada en spark kan 
ställa till med i en liten kattkropp? Du 
kan bli anmäld för djurmisshandel 
om ngn ser dig o tro mig, på den här 
ön anmäler folk varandra!! Jag hop-
pas du inte är ond. Finns för många 
sådana redan. M

� �  De e int riktigt nån ordning 
på bussarna nu. Trodde att bussen 
hade varit ”tidig” o knalla mot stan. 
Halvvägs möter ja den ”tidiga” bus-
sen, en kvart försenad. Det var ju 
en jäkla tur att ja inte skulle på någe 
viktigt. Inför hellre buss som kostar, 
men som går i tid. Nu e de ju bara 
tur som gör att man kommer i tid. 
0457

� �  Visst vill jag ha sex, men inte 
med en elefant. Han ska vara utöver 
det vanliga.Och dessutom älska mej, 
bara mej. Mvh En lo

� �  Jag har barnens sandlåda 
övertäckt, dyrt är det inte. Finns 
annat än katt som ”förorenar”, barr, 
pollen, andra djur..etc. Om man nu 
vill ha en gård så måste man ju inse 
att det är en del av naturen. Dit kom-
mer fåglar, rådjur, sniglar, löv, barr, 
pollen, igelkottar, katter. Kanske 
ska man inte ha gård om man nu 
är så fi nkänslig mot det naturliga? 
Katter förstör ingenting, till skillnad 
från fåglar, rådjur etc.Varför retar sig 
ingen på dem? För att man ej kan 
hitta syndabock? MG

� �  Angående ”Julia-klappen” så 
kan jag glädjande berätta att vi har 
passerat 10.000 €-strecket. Det var 
lite info i vintras i ”andra tidningen” 
om hur det hade gått. Jag och 
många andra tackar alla berörda 
för alla inbetalningar. Vi samlar 
vidare! 1000 tack och med vänliga 
hälsningar. Diana Lindström

� �  Hej bilister! Cyklister har 
fortfarande företräde då ni kommer 
till en triangel eller stoppmärke. 
Cyklister har fortsättningsvis höger-
regeln på sin rätt i korsningar. Sluta 
tuta och visa fi nger! 040

� �  Till ”Arg bilist”: Jag kan rekom-
mendera Kattby maskin & däck dom 
e trevliga;-) å fi xar allt! Nöjd kund

� � Min gullige ärtsoppa, jag får 
svaga knän när jag bara tittar på dig, 
just nu som bäst. Puss o Kram Din 
jordgubbssylt.

� � Han där snygga mats från 
vårdö är mer än singel.. Ta han! 
0407. 

MESSA NYAN
Sänd SMS/MMS till 0457-3234444

Rektor Högman och lärarna 
vid lyceet försöker i en insän-
dare släta över lektor Nord-
mans raljerande uttalande 
om Struktur-07. Ett uttalande 
med tydlig målsättning att 
förlöjliga Struktur-07:s idéer 
och förslag.

Men den nakna sanningen 
kan aldrig slätas över. Un-
dertonen i uttalandet känns. 
Även lektor Nordmans försök 
till ursäkt i tidningen Åland 
gav en felaktig bild av Struk-
tur-07:s förslag. Vill man inte 
förstå så förstår man inte.

Nu har även en ung center-
partist i en insändare med 
synnerligen låg sanningshalt 
spridit dynga över Struktur-
07. De fl esta av de osanna 
påståendena i insändaren är 
konstruerade problem som 
har sin hemvist i lyceet. Allt i 
syfte att sänka reformen. Cen-
tern hade två platser i 2004-
års utbildningskommitté och 
en plats i Struktur-07. Centern 
leder landskapsregeringen och 
innehar lantrådsposten samt 
sju mandat i lagtinget. Tala om 
att kacka i eget bo.

Hoppas att centern kommit 
underfund med att beslu-
tet att dra undan stödet för 
Struktur-07 var förhastat och 
byggde på osakliga grunder. 
Ett stort svek mot drygt 750 
yrkesstuderande. Känslan av 
att centern vilseletts fi nns. 

Genom centerns svek 
förföll ett väl genomarbetat 
lagförslag som skulle lagt 
grunden för en demokratisk 
självständig skola där stude-
rande, lärare och rektorer 
tillsammans med en styrelse 
fått ansvaret för förnyelse och 
ledning av utbildningen.

Nu har yrkesrektorerna tagit 
ett fast grepp om utveck-
lingen. Vid ett möte den 24 
augusti meddelade yrkes-
rektorerna att möjligheten 
för yrkesstuderande att välja 
fördjupade ämnesstudier en-
ligt Struktur-07:s modell skall 
genomföras. Bra initiativ.

Det fi nns många ämneslä-
rare vid de yrkesutbildande 
skolorna med både behörig-
het och kunnande att under-
visa ända upp i högskolan. 
Inom några av Ålands yrkes-

skolas utbildningsprogram 
och likaså vid handelsläro-
verket fi nns erfarenhet av att 
undervisa i ämnen som ger 
högskolebehörighet. Plattfor-
men för fördjupade ämnes-
studier fi nns. Nu gäller det att 
bygga vidare.

Yrkesrektorernas målsätt-
ning är att de ungdomar som 
söker till ett yrkesprogram 
hösten 2008 skall kunna välja 
fördjupade ämnesstudier från 
och med första studieåret. 
Dörren till vidare studier 
för yrkesstuderande öppnas 
därmed ytterligare. 

Likaså skall IT funktio-
nerna samordnas, både 
när det gäller de tekniska 
och personella resurserna. 
Gemensamma datorprogram 
skall anskaffas m.m. Ytterli-
gare skall utrymmesfrågan för 
den gemensamma skolhälsan 
lösas. Ett klart bevis på att de 
som försöker stoppa utveck-
lingen av egoistiska skäl alltid 
blir förlorare. Reform-08 har 
inletts.

Samtidigt initierar land-

skapsregeringen ett projekt 
”Yrkesprov och lärande i 
arbete” inom yrkesutbild-
ningen. Åland kommer att 
på sikt få en yrkesutbildning 

av hög EU-klass.
Jag vill i detta samman-

hang ge utbildningsminister 
Camilla Gunell en stor eloge 
för det engagemang hon visat 

när det gäller att lyfta åländsk 
utbildning. 

Struktur-07 är död, länge 
leve Reform -08.

Sture Skogberg

Den nakna sanningen känns

 Anna-Lena Rundberg har 
gjort sig skyldig till s.k. civil 
olydnad när hon protesterat 
mot militäranläggningar i 
bl.a. Skottland.

Åke Uppgård har gjort sig 
skyldig till civil olydnad när 
han protesterat mot bumpers 
genom att spraya slagord 
på dem. Etablissemangets 
uppfattning verkar vara att 
Rundbergs gärningar är helt i 
sin ordning, men inte Upp-
gårds.

Rundberg hyllas för sina 
gärningar på fredsinstitutets 
hemsida och får hålla före-
läsningar i dess regi om sina 
tilltag. 

Uppgård däremot får när-
mast kompanistryk i massme-
dia av samma etablissemang. 
Slutsatsen blir att huruvida 
civil olydnad är accepterat 
verkar bero på hur gärningen 
förhåller sig till socialdemo-
kratisk ideologi.

Danne Sundman

Civil olydnad 
ok ibland?

Plattform fi nns. ”Det fi nns många ämneslärare vid de yrkesutbildande skolorna med både 
behörighet och kunnande att undervisa ända upp i högskolan”. Så skriver Sture Skogberg i sin 
insändare.  Arkivfoto: JONAS EDSVIK

... till superguiden Marja-Liisa från 
Kumlinge. Rosar gör Evergreen-
pensionärerna från Kristinestad.

Struktur-07 är död, länge 
leve Reform -08.
 STURE SKOGBERG”
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bakom ridån  Ulf Weman

”

Jag köpte en spikmatta i onsdags och 
nu leker jag fakir varje kväll innan natt-
lampan släcks.

Till mitt försvar kan jag säga att jag inte 
är ensam om att vara tokig. Det är många 
indier som genom årens lopp legat på en 
spikmatta. Enligt informationsbroschyren 
som medföljde spikmattan står det att 
denna metod har mycket gamla anor och 
utövats av yogis i århundraden.

Jag är ingen yogi, alltså utövare av yoga, 
men jag tillhör det illustra sällskapet Canis 
Löpus. Där kan man råka på det mest tokiga 
saker. Nu kan ju någon illvillig person påstå 
att medlemmarna är tokiga i sig, som i en 
ålder av 50+ fortsätter att springa på vägar 
och stigar kilometer efter kilometer.

Medlem Gunnar tipsade om spikmattan, 
ett par andra medlemmar, medlem Dennis 
bland annat, hade redan prövat på att leka 
fakir.

Enligt reklamen skall spikmattan lösa upp 
spänningar och blockeringar och sätta fart 
på endorfi nerna, kroppens eget morfi n, så 
att man i ett lyckligt rus når balans i tillvaron. 
Eller något sådant.

– Jag brukar alltid somna jag, säger med-
lem Dennis.

För att inte ge andra medlemmar något 
försprång genom tillåtna eller otillåtna meto-
der, speciellt inte medlem Dennis, köpte jag 
en spikmatta genom förmedling av medlem 
Gunnar. 

På onsdagsträffen senast kom han med 
den. Jag blev lite förvånad först. Jag hade 
väntat mig en lite större matta och riktiga 
spikar. Den här täcker halva kroppen (över-
kroppen) och består av en tunn, men mjuk, 
madrass klädd med ett otal runda plastbitar. 
Varje bit har 27 vassa piggar.

Allt som allt är det över 6.000 vassa piggar 
som trycker på mot huden när man lägger 
sig på spikmattan, eller energimattan, eller 
akupressurmattan, vad man nu vill kalla 
den.

Det krävs en viss självövervinnelse att 
lägga sig på den med sin bara överkropp. 
Jag lägger den i sängen och låter min över-
kropp långsamt sjunka ner på den. Aj, oj, uj, 
det sticks lite, eller en del, rätt mycket...

Väl på plats vill man inte röra på sig sär-
skilt mycket, utan bara sjunka ner i sig själv. 
Snart domnar man bort, blodcirkulationen 
kommer igång, och .. jovisst, jag kommer 
på mig själv att börja snarka.

Det är inte farligt att somna på den, men 
jag vill helst inte tillbringa hela natten på 
spikmattan, så jag håller mig vaken tills 20 
minuter har gått. 15-30 minuter rekommen-
deras.

Jag reser mig försiktigt, aj, oj, det 
känns nästan som huden blir kvar på spik-
mattan. Men den är bara knottrig och röd 
av behandlingen. Och så avslappnad jag är. 
Jag längtar redan efter att leka fakir igen, i 
kväll.

Är spikmatta förresten doping? nyan.ax
KOMMENTERA LEDAREN PÅ

På kvällen blir
jag fakir

I riksdagsvalet gick de borgerliga partierna 
in på gemensam lista mot socialdemokra-
terna. Centern, liberalerna och de obund-

na hade var sin kandidat och de frisinnade, 
Ålands framtid och framstegsgruppen stödde.

Den här gången diskuterar man en allians 
utan liberalerna. Om man med det försöker 
driva liberalerna i armarna på sossarna – el-
ler tvärtom –  eller om man befarar att någon 
liberal kan bli för stark i alliansen och störa 
ritningarna är svårt att veta i det här skedet.

De frisinnades ordförande Johan Ehn 
försöker tona ner samarbetsplanerna, men 
säger samtidigt att han ideologiskt hellre 
samarbetar med Ålands framtid än med libe-
ralerna. Man kan misstänka att det fi nns en 
och annan av den gamla frisinnade stammen 
kvar som har svårt att hålla med, men de hör 
väl till ett utdöende släkte.

Men hur skall man få centerns agerande att 
gå ihop med partiordförande Roger Nord-
lunds rätt fräna utspel mot Ålands framtid 
nyligen om att Ålands framtid de facto arbe-
tar för att ge fi nskan en starkare ställning på 
Åland? Det är nämligen vad självständighet 
innebär.

Den profi lering gentemot Ålands framtid 
som man tyckte sig se håller alltså på att 
tonas ner. I annat fall blir det svårt att sitta 
i samma regering. Och går man ut med ett 
regeringsalternativ så måste avsikten vara att 
alla skall sitta med.

Arkitekten bakom valsamarbetet i riks-
dagsvalet hette Gun-Mari Lindholm, de 
obundnas ordförande. Nu glunkas det att 
arkitekten heter Roger Jansson, tillbaka 
från riksdagen och hungrig på att återgå till 
landskapspolitiken.

Det verkar mycket troligt att han har sytt 
ihop det som kanske kommer. Visst var det 
Roger Jansson som efter valet 1995 sydde 
ihop en landskapsregering mellan de fri-
sinnade, centern och de obundna, med sig 
själv som lantråd. Sittande lantrådet, cen-
terns Ragnar Erlandsson, fl yttades över till 
talmansposten. Sittande lantrådet Roger 
Nordlund kan gå samma väg. Därmed inte 
sagt att det är ofrivilligt.

I Sverige, där man håller hårt på block-
politiken, har regeringen bildats antingen 
(och tidigare oftast) av socialdemokra-
terna eller av det borgerliga blocket som 
en koalitionsregering. För väljarna har det 
varit enkelt, man har röstat på antingen en 

vänster- eller en högerregering.
I Finland och på Åland har det gått bra 

att bilda regeringar över mittgränsen. I dag 
sitter frisinnade och sossar i samma land-
skapsregering. Därför har det inte hört till 
vanligheterna att på förhand gå ut och säga 
vem man tänker samregera med eller vem 
inte. Partierna har låtit väljarna säga sitt och 
sedan har man försökt jämka ihop valresulta-
tet till en fungerande regering.

Om det blir något av den åländska alliansen 
så betyder det att väljarna får betydligt min-
dre att säga till om. Vad skall den rösta på, 
som vill ha en regering bestående av frisin-
nade, liberaler och obundna? Eller center, 
liberaler och sossar?

Röstar man på en centerpartist så ger man 
samtidigt sin röst till en regering bestående 
av centern, de frisinnade, de obundna och 
Ålands framtid.

Och om det inte blir stora förändringar i 
styrkeförhållandena så kan vi redan nu säga 
att det är så det blir. De här fyra partierna 
har 16 av lagtingets 30 mandat, alltså majori-
tet om än svag. Liberalerna och sossarna har 
tillsammans 13 mandat. Framstegsgruppen 
ställer som bekant inte upp, så det manda-

tet hamnar någonstans, antagligen en bit åt 
höger.

För att alliansen inte skall kunna diktera 
slutresultatet för väljarna borde liberaler och 
sossar få minst tre mandat till. Och sedan an-
tingen komma överens om att samregera, vil-
ket kan vara nog så svårt, eller bilda regering 
med något eller några av allians-partierna.

 
Det är bra att de fyra partierna talar om 
på förhand vad de planerar, det är betyd-
ligt bättre än att efter valet plocka fram ett 
kassaskåpsavtal. Men med tanke på väljarna 
hade det varit ännu bättre om det samarbete 
man presenterar hade gett utrymme för 
några alternativ.

Litet mer demokratiskt, om man får vara 
så rakt på sak.

Harriet Tuominen
Epost: harriet.tuominen@nyan.ax

Telefon: 528 464

Nu får de borgerliga 
väljarna på Åland nå-
got att fundera på. De 
borgerliga partierna 
på högerkanten arbe-
tar för en gemensam 
regering bestående av 
centern, de frisinnade, 
de obundna och Ålands 
framtid.

Allianser. När de borgerliga partierna i riksdagsvalet ställde upp en gemensam lista så var det 
på förhand klart att riksdagsledamoten skulle komma från den listan. Väljarna fi ck i praktiken tre 
alternativ. Nu har man en regeringsallians på gång – en allians som ger väljarna ett enda alternativ 
om det vill sig illa. Bilden är från riksdagsvalet.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS

Det är symptomatiskt att det är andra medier än 
tevebolagen som sprider information till tittarna.
SUNE PORTIN, BORGÅBLADET, INFÖR ÖVERGÅNGEN TILL 
DIGITAL-TV I FINLAND NATTEN TILL I DAG
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Kulturkontakt Nord är den nya kontaktpunkten 
för nordiskt kultursamarbete.
Kulturkontakt Nord är en del av Nordiska 
ministerrådets organistation.

Aktuella ansökningsfrister: 
Mobilitetsstöd: 2.9.2007
Modulen stöd till nätverk: 9.9.2007
Läs mer på www.kulturkontaktnord.org

Info: Maria Jonsson, Nordens Institut på Åland
Tfn: 255 33   kulturkontaktnord@nipa.ax

www.kulturkontaktnord.org

KULTURKONTAKT NORD

För vem? Ramprogrammen är öppna för alla konstarter 
och riktar sig till professionella utövare och förmedlare.
Hur? Ansökningsfrister, blanketter och ytterligare informa-
tion om programmen, kriterier, ansökningsförfarande och 
sakkunniggrupperna se hemsidan. 

SÖK NU!

Infotillfällen: 13.9 Kökar och Sottunga
        14.9 Kumlinge och Brändö
        25.9 Föglö och Vårdö

Tid och plats meddelas i kommunbladen.

400 g blandfärs
2 kokta potatisar
1 ägg
2 dl vatten
salt, vitpeppar
Fyllning
100 g bacon
1 liten lök
1 äpple
ett knippe persilja
Mosa potatisarna och blan-
da med resten av ingredi-
enserna. Bred ut smeten på 
ett bakplåtspapper eller våt 
skärbräda. Finhacka bacon, 
lök, äpple och persilja och 
bred över färsen. Rulla ihop 
den och lägg i smord ugns-
form. Grädda i 175 grader 
ca 45 minuter. Baka potatis 
i samma form och servera 
med kokt blomkål.

Köttfärsrulle

Dagens ålänning Fred-
rik Holmberg träffar 
vi vid spelautoma-

ten inne i Kvarnbobutiken i 
Saltvik. Han bor i Fremman-
by har just inhandlat dagens 
lunch, som kommer att bestå 
av spagetti och köttfärssås.

Varifrån har du lunch-
paus?

– Jag jobbar på Jägerströms 
skrot och har gjort det i unge-
fär fem år nu. 

– Det är ett bra, intressant 
och omväxlande arbete och så 
får man vara utomhus.

Hur kan en vanlig arbets-
dag se ut?

– Det är väldigt olika. Det kan 
vara allt från att hämta skrot-
bilar till att sortera olika me-
taller. Det fi nns säkert ett tio-
tal olika metaller i ett fordon, 
men vi grovsorterar bara.

Vad pysslar du med när 
du inte jobbar?

– Då gör jag så lite som möj-
ligt. Jag har haft semester en 
månad i sommar. Då var jag 
hemma och gjorde ingenting.

Har du gått någon ut-
bildning för att jobba på 

skroten?
– Nej, de frågade mig om jag 
ville ha jobb och på den vägen 
är det.

– Jag är egentligen utbildad 
till frögömmare.

Frögömmare???
– Ja, alltså jordbrukare. Jag 
har utbildat mig vid Natur-
bruksskolan.

Dagens ålänning får som 
vanligt skicka en häls-
ning. Vem vill du hälsa 
till?

– Då gör jag det enkelt och 
hälsar till alla jag känner och 
till alla som känner mig.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

”Jag är utbildad frögömmare”

På paus. Dagens ålänning Fredrik Holmberg har lunchpaus 
från jobbet på Jägerströms skrot i Saltvik. Som så många andra 
dagar har han åkt till Kvarnbobutiken för att köpa sig något gott att 
äta.  Foto: ERKKI SANTAMALA


